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PLE DE L’AJUNTAMENT 

 

 
Sessió Ordinària                                                                      Dijous, 26 de maig de 2016 
Acta núm. 5                                                                                                         1a. convocatòria 
 
Senyors/Senyores assistents: 
  
Alcaldessa-Presidenta: SRA. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ. 
 
Regidors/Regidores: SR. MIQUEL-ÀNGEL DÍAZ NARANJO, SRA. ROSA-MARÍA 
FERNÁNDEZ LABELLA, SR. JORDI TORT I REINA, SR. JORDI JIMÉNEZ 
HORCAJADAS, SR. GERMÁN BARRENA CASERO, SR. ÈRIC PLAZA LÓPEZ, SRA. 
GEMMA BADIA CEQUIER, SR. MIGUEL-ÁNGEL IBÁÑEZ GINER, SR. CARLOS 
GARCÍA AJENJO, SR. FRANCISCO GAVILÁN PEÑA, SRA. GUADALUPE DEL RÍO 
REYES, SR. ANDREU PÉREZ I LORITE, SR. ALBERT MASSANA I GRÀCIA, SRA. 
MARTA JIMÉNEZ I IBORRA, SR. MIGUEL HERRERA DÍAZ, SR. JUAN-CARLOS 
BONDÍA GARCÍA, SRA. MÓNICA PARÉS CENTENO, SR. JOSEP LLOBET NAVARRO, 
SR. RAMON CASTELLANO ESPINOSA I SR. ANTONI RAFANELL AMAT. 
 
Funcionaris: 
Secretari: sr. Roger Cots Valverde. 
Cap del servei de secretaria: sr. Jaume Tutusaus Torrents. 
Interventor : sr. José Mª Garcia Pascual. 
 
En el Saló de Plens de l'Ajuntament de Gavà, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va 
reunir el Ple de l'Ajuntament el dia vint-i-sis de maig de dos mil setze, en sessió ordinària, 
primera convocatòria, amb la presidència de la sra. Raquel Sánchez Jiménez, alcaldessa-
presidenta, concorrent els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari, 
sr. Roger Cots Valverde. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
 
I essent les divuit hores, sis minuts, la sra. alcaldessa-presidenta, va declarar oberta la sessió. 
 
Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents: 
 
1 - ACTA SESSIÓ ANTERIOR 
 
Aprovar l’acta de la sessió anterior núm. 4 de data 28 d'abril de 2016.  
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PART RESOLUTIVA DEL PLE  

 
 
 
2 - COMPLIMENT DELS TERMINIS PREVISTOS A LA LEY 15/2010, DE 5 DE JULIO, 
DE MODIFICACIÓN DE LA LEY 3/2004, DE 29 DE DICIEMBRE, POR LA QUE SE 
ESTABLECEN MEDIDAS DE LUCHA CONTRA LA MOROSIDAD EN LAS OPERACIONES 
COMERCIALES PER AL PAGAMENT DE LES OBLIGACIONS DE L’AJUNTAMENT , 
CORRESPONENT AL PRIMER TRIMESTRE 2016  
 
Antecedents: 
 
1.-Informe trimestral emès pel Tresorer Municipal sobre el compliment dels terminis previstos 
per al pagament de les obligacions de cada entitat local; l’informe inclou el nombre i quantia 
global de les obligacions pendents en les quals s’està incomplint el termini. 
 
2.- Informe emès per l’Interventor Municipal en el qual incorpora la relació de les factures o 
documents justificatius en relació als quals han transcorregut més de tres mesos des de la seva 
anotació en el registre de factures i no s’hagin tramitat e.s correspenents expedientes de 
reconeixemetn de l’obligació o s’hagi justificat per part de l’òrgan gestor l’absència de 
tramitació dels mateixos. 
 
L’Informe s’ha remès en data 25/04/2016 al Ministerio de Economia y Hacienda.  
 
Fonaments de Dret: 
 
1.- Arts 4 i 5; 4.3 ; 5.4; 5 i 4.4 de la Ley 15/2010, de 5 de julio, de modificación de la Ley 
3/2004, de 29 de diciembre, por la que se establecen medidas de lucha contra la morosidad en 
las operaciones comerciales. 
 
Per tot això, el tinent d’alcalde i president de l’Àmbit de Nova Governança i Economia proposa: 
 
DONAR COMPTE DEL COMPLIMENT  dels terminis previstos a la ley 15/2010,  de 5 de 
julio, de modificación de la ley 3/2004, de 29 de diciembre, por la que se establecen medidas 
de lucha contra la morosidad en las operaciones comerciales per al pagament de les 
obligacions de l’ajuntament, corresponent al PRIMER TRIMESTRE 2016. 
 

---------- 
 

Després de l’exposició del punt feta pel sr. Jordi Trot, tinent d’alcalde, va prendre la 
paraula el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup municipal de C’s, qui va manifestar 
que en l’informe de tresoreria s’assenyalava que dels pagaments que l’ajuntament havia 
realitzar el 17% havien estat fets fora del termini legal per efectuar-ho. Tenint en compte 
que el 2014 es va liquidar amb un saldo positiu de 5.000.000 € i que aquest anys 
previsiblement també seria semblant va pregar a l’equip de govern que fes un esforç al 
100% dins del període legal de pagament.  
 
Intervingué de nou el sr. Tort responent que els pagaments als proveïdors estaven 
assegurats i el retard en el pagament d’alguns era petit. En aquest sentit, va dir que 
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s’havia de tenir en compte que en el primer trimestre de l’any es rebien totes les factures 
de final d’any i per aquest motiu  hi havia més dificultat de gestió en la tramitació de 
factures i, de vegades s’endarreria el pagament més pel volum d’operacions que per 
disponibilitat de la tresoreria. 
 

 
3 - INFORME D’INTERVENCIÓ D’AVALUACIÓ DEL COMPLIMEN T DE 
L’OBJECTIU D’ESTABILITAT, REGLA DE DESPESA I NIVELL  DE DEUTE VIU 
CORRESPONENT A LA CORPORACIÓ I ENS DEPENENTS QUE FORMEN PART 
DEL SECTOR ADMINISTRACIONS PUBLIQUES, EN RELACIÓ A LA LIQUIDACIÓ 
DEL PRESSUPOST DE L’EXERCICI 2015 
 
Antecedents: 
 
Informe d’Intervenció d’avaluació del compliment de l’objectiu d’estabilitat, regla de despesa i 
nivell d’endeutament viu corresponent a la Corporació i Ens depenents, que formen part del 
sector Administracions Públiques, en relació a la Liquidació del Pressupost de l’exercici 2015 
 
Fonaments de Dret: 
 
1.- Article 15.3 de l’Ordre HAP/2015/2012, d’1 d’octubre de 2012, per la qual es desenvolupen 
les obligacions de subministrament d’informació previstes a la LLOEPSF 
 
Per tot això, el tinent d’alcalde i president de l’Àmbit de Nova Governança i Economia proposa  
al Ple:  
 
DONAR COMPTE DE L'INFORME  d’intervenció d’avaluació del compliment de 
l’objectiu d’estabilitat , regla de despesa i nivell de deute viu corresponent a la corporació i ens 
depenents que formen part del sector administracions publiques, en relació a la liquidació del 
pressupost de l’exercici 2015 
 
 
4 -  APROVACIÓ PLA ACTUACIÓ MUNICIPAL 2016-2019  
 
Antecedents: 
 
El Pla d’Actuació Municipal (PAM) 2016-2019 és el document estratègic que recull el  conjunt 
d’accions principals que l’Ajuntament de Gavà ha de portar a terme en el present mandat 
municipal. 
 
El mandat es va iniciar formalment el juny de 2015 com a conseqüència de les eleccions 
municipals celebrades el mes de maig passat, i després dels primers mesos de gestió i de 
l’anàlisi de les necessitats de Gavà, el govern municipal ha elaborat el PAM amb una doble 
intenció: d’una banda, complir amb la responsabilitat que li pertoca de tirar endavant les 
actuacions que entén que la ciutat requereix; i en paral·lel, obrir un procés participatiu per tal 
que la ciutadania conegui les accions, expressi la seva opinió i les enriqueixi amb les seves 
aportacions.  
 
Les propostes  es deriven en bona mesura, com és lògic, dels programes electorals que van 
presentar les forces polítiques que configuren el govern municipal, però més enllà de la validesa 
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evident que suposa el vot expressat a les urnes per la ciutadania, calia i  s'ha volgut que aquesta 
mateixa ciutadania pogués implicar-se en la  concreció del Pla que guiarà l’actuació de 
l’Ajuntament. 
 
Per això, es va sotmetre  el PAM a un procés de participació i deliberació obert, a partir del qual 
es va redactar el document definitiu del Pla d’Actuació Municipal fins al 2019, amb el conjunt 
d’accions, programes i eixos prioritzats. Aquest document final constituirà el compromís ferm i 
concret de l’Ajuntament de Gavà, i en última instància, un “Contracte” amb el qual la institució 
i la ciutadania reconeguin i comparteixin mútuament les actuacions que durant quatre anys 
s’hauran de portar a terme. I, molt important, en puguin fer un seguiment conjunt basant-se en el 
rendiment de comptes que la institució farà de manera pública, oberta i permanent. 
 
El procés participatiu es va articular a partir de diversos espais i canals on tothom estava 
convidat a dir la seva. D’una banda, s’editaren fulletons informatius on a més d’informar sobre 
el procés participatiu es va  dotar d’un espai perquè de manera individual la ciutadania 
expressés la seva opinió per tal de ser tinguda en compte. Aquesta butlleta també es podia 
emplenar de manera digital a través del web de l’Ajuntament. D’altra banda, es convocaren cinc 
sessions de treball de participació entorn de cada un dels eixos que conformen el PAM. De 
manera col· lectiva, i a través del diàleg i la deliberació, aquestes sessions van consensuar 
propostes per millorar el document. Per acompanyar el procés i fer-ho conegut es va articular 
una campanya de comunicació amb personal que informi en l’espai públic sobre el PAM i el 
procés de participació.  
 
De totes les propostes recollides, tant en les sessions presencials com a través de les butlletes 
individuals, l’equip de govern fa un retorn on s’explica aquelles propostes estimades així com el 
motiu de la no incorporació de la resta. Els criteris per a la incorporació de les propostes es fixa 
seguint criteris de viabilitat tècnica, disponibilitat pressupstària, àmbit de competències 
municipals i l’oportunitat política de les mateixes.  
 
Durant els propers anys i a través de diversos espais de proximitat i de debat impulsats per 
l’Ajuntament, la ciutadania podrà fer un seguiment detallat de l’execució del PAM. A través del 
projecte d’Alcaldia als barris, Regidors als Barris i amb una trobada anual amb l’alcaldessa, la 
ciutadania podrà conèixer l’estat actual de desenvolupament del PAM i comprovar el 
compliment del mateix.  
 
Val a dir que el PAM és un document viu, dinàmic i neix amb la voluntat d’adaptar-se a una 
realitat canviant i que difícilment ningú pot preveure com serà en el futur. Per això, és probable 
que algunes de les accions recollides no es puguin fer exactament tal com es recullen avui dia i 
per la mateixa raó podran realitzar-se accions no contemplades en el document original per tal 
de donar respostes a noves necessitats de la ciutat. Mitjançant el rendiment de comptes, la 
ciutadania estarà informada dels canvis i del perquè dels canvis.  
 
Vist l'informe emès pel Sr. Michael Donaldson, assessor de Coordinació i Planificació 
Estratègica de data 19 de maig de 2016.  
 
Per tot això, el tinent d'alcalde, president de l'àmbit de Nova Governança i Econòmia, somet a 
l'aprovació del Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa l'adopció dels següents 
 
ACORDS 
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Primer.  Aprovar el Pla d'Acció Municipal 2016-2019, que consta a l'annex d'aquest acord. 
 
Segon. Publicar el present Pla d'Actuació al portal de Transparència de l'Ajuntament, d'acord 
amb el que preveu l'article 12.1 de la Llei 19/2014. 
 
L’acord va ser adoptat per deu (10) vots a favor (8 PSC i 2 CiU),  dos (2) en contra (2 GSSP)  i 
nou (9) abstencions (4 C’s, 3 ERC,i 2 PP), donant-se per tant el vot favorable de la majoria 
simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest 
moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, 
de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya. 

---------- 
 

Després de l’exposició del punt feta pel sr. Jordi Trot, tinent d’alcalde, va prendre la 
paraula la sra. Mónica Parés, regidora del grup municipal del PP, qui va agrair a 
l’equip de govern la presentació del PAM al plenari tot recordant que ja havia estat 
reclamada la seva aprovació en el ple del mes d’abril per part del PP. 
 
Si bé la presentació del PAM es va fer primer a la ciutadania i després als partits 
polítics no entenia llavors perquè es va dir a les forces municipals que estava obert a 
les diferents aportacions que poguessin fer al respecte.   
 
Va destacar la participació ciutadana en la elaboració del PAM atès que s’havien fet 
unes 818 propostes tot i que només havia participar un 1% de la població posant de 
relleu que el govern municipal s’havia compromès a donar resposta personalitzada a 
totes les persones que van fer aportacions. 
 
Afegí que volien que l’equip de govern es comprometés amb els grups municipals a 
presentar les propostes acceptades amb un calendari d’execució i un cost, juntament 
amb un pla d’inversions.  
 
Considerava que les actuacions han de tenir un ordre de preferència i que algunes 
hauran de treballar-se de manera transversal a diferents àmbits de la ciutat i alguna 
probablement serà impossible d’assumir.  
 
Per acabar, va preguntar per l’encaix del PAM amb altres actuacions de participació 
ciutadana com el programa Junts fem barri recentment iniciat i per tot l’exposat va dir 
que el seu vot seria d’abstenció.  

 
 

Per la seva banda, el sr. Miguel Herrera, regidor del grup municipal de GSSP, va dir 
que a febrer d'aquest any el govern del PSC va presentar el document previ del PAM, 
al costat de les mesures i accions de diàleg amb la ciutadania, que permetria recollir 
les demandes i idees que aportessin els veïns i veïnes de Gavà per modelar, perfilar i 
acabar de definir el document original que havia creat el govern. Davant això la 
formació política de GSSP va preguntar si alguna empresa havia redactat el document, 
i el Sr. Tort els hi va contestar que el PAM és un document creat per l'equip polític 
d'aquest ajuntament, que evidentment respon als criteris polítics que no l’havia 
realitzat cap empresa, si no que era fruit dels programes polítics de l'equip de govern. 
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És a dir, digué el sr. Herrera, el govern de Gavà no va contractar a l'empresa Raons 
Publiques perquè realitzessin el PAM, ni per ampliar la participació ciutadana en la 
política, ni per governar de forma oberta, amb proximitat i transparència com diu 
l'alcaldessa en el pròleg del PAM. També va recordar que en el ple de febrer van 
sol·licitar còpia de les factures de Raons Publiques, així com l'informe de necessitat 
que es va fer per contractar a dita empresa, i a final de maig encara seguien esperant 
aquesta informació, aprofitant per tornar a sol·licitar-ho. 
 
Respecte del que deia l’alcaldessa en el pròleg del PAM en relació a que es tractava 
d’un document que ha de sorgir del mandat democràtic i de la implicació activa i 
directa dels milers de persones que viuen a Gavà, i convidava a la població a opinar i 
enriquir les propostes i a definir el full de ruta de l'ajuntament en els propers anys 
digué que en el seu dia ja van mostrar el seu desacord; no desacord amb la idea 
d'implicar a la gent en els assumptes públics i donar-los major participació, alguna 
cosa que ells reclamaven des del primer dia que van entrar a les institucions. Sinó que 
ja al febrer van mostrar el seu desacord amb la mesura que significa enganyar a la 
gent, fent-los creure que participarien d'un projecte comú quan en realitat el govern 
municipal va contractar a l'empresa Raons Publiques per fer publicitat de les seves 
pròpies propostes en el PAM, per maquillar el seu programa polític disfressant-ho de 
participació ciutadana. Considerava que això no era una gestió de proximitat i 
transparència sinó més aviat mentir a les veïnes i veïns de Gavà. 
 
Va argumentar que si bé el govern del PSC exposa el PAM com el resultat de la 
participació de la gent, 818 propostes realitzades per 391 persones el cert és que el 
document original tenia 217 propostes abans de la participació ciutadana, i el 
document final, després d'haver estat consultat amb la gent, té 224 propostes. És a dir, 
el PSC només havia inclòs 7 propostes dels veïns i veïnes de Gavà dubtant que dos un 
document transparent i participatiu, atès que el document final era un calc del que 
havien presentat sense consultar-ho a la gent.  
 
Per concloure va dir que el PAM acabava sent un nou rentat d'imatge del PSC Gavà, 
que venia com a participació ciutadana el que era el seu propi programa polític, una 
mentida que li havia costat als i les ciutadanes de Gavà més de 6.000 euros i sentint-ho 
molt no donarien el seu recolzament per enganyar a la gent. 

 
 

Tot seguit, el sr. Albert Massana, tinent d’alcalde del grup municipal d’ERC va dir, en 
primer lloc, que el PAM corresponia al programa electoral que tenien els partits 
polítics que formen l’actual equip de govern i la participació havia estat molt minsa. 
Malgrat que aquest 1% de participació tal i com havia esmentat el sr. Tort solia ser 
l’habitual en aquests processos el sr. Massana va reivindicar una participació més 
qualitativa i, en aquest sentit, considerava, a l’igual que altres forces polítiques, que 
prèviament a la seva presentació s’hauria d’haver debatut amb tots els grups de 
l’oposició.  
 
D’altra banda, digué que el PAM tenia punts coincidents amb el programa d’ERC i es 
va congratular de que haguessin entrat accions pactades amb la formació política que 
representa. 
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No obstant, va deixar palès que hi havia uns elements en els que discrepaven 
frontalment de la visió i concepte de la nostra ciutat com ara el tercer CAP que, si bé 
estaven d’acord amb la seva creació no amb com s’havia proposat atès que 
consideraven que podria ubicar-se en qualsevol altra banda excepte en l’àmbit del Pla 
de Ponent. 
 
Tampoc estaven d’acord amb la solució que es donava en el Sector dels Joncs atès que 
com tothom coneixia estava dins de l’àmbit del Pla Director Urbanístic del Delta del 
Llobregat i la solució de crear territori industrial quan encara hi han naus totalment 
buides no els hi semblava correcte. 
 
En relació a la transformació de la fàbrica ROCA digué que la formació política que 
representava no estava d’acord amb tirar endavant un desenvolupament urbanístic 
d’habitatges de promoció privada o centre comercial a la zona però si es mostrava 
favorable a un desenvolupament d’aquell indret per impulsar activitat econòmica. 
 
Pel que feia a la Marinada i la proposta de desenvolupament hoteler i turístic de la 
zona va mostrar el seu desacord al considerar  que hi havia qüestions més importants a 
tractar com ara el sanejament  de les construccions existents en l’actualitat. 
 
Creia que en l’àmbit de la cultura les accions que es proposaven no tenen cap mesura 
per millorar el teixit associatiu local ni en la voluntat de cogestionar equipaments i en 
l’àmbit social les previsions eren molt continuistes. 
 
Per acabar, va voler deixar la porta oberta a negociar punts concrets de totes aquestes 
actuacions durant els propers mesos. 

 
 

En el torn de C’s el regidor Miguel-Ángel Ibáñez, regidor de l’esmentada formació 
política, manifestà que el PAM va néixer a la ciutat de Barcelona fa més de 25 anys. 
Afegí que quan es governa s’ha de fer amb el programa electoral que s’ha presentat a 
les eleccions i el que es fa des d’ençà es presentar dues vegades el mateix programa. 
En aquest cas no era diferent ja que el PSC havia presentat el PAM contingut en el seu 
programa electoral al que posteriorment se li havia afegit alguna petita part de 
participació ciutadana. Per tant, s’estava duplicant un debat de propostes que ja es va 
fer en el seu dia en campanya i considerava que ara s’estava fent una operació de 
maquillatge que contenia el Pla de govern i la proposta electoral que van presentar. 
 
D’altra banda, digué que en el primer document que se’ls hi va donar hi havien moltes 
propostes que no eren més que obligacions legals pures i dures de l’ajuntament i que, 
lògicament s’havien de complir. 
 
Pels motius expressats anteriorment el PAM no tenia per a la formació de C’s ni més 
importància ni més atenció que l’equivalència al programa electoral del PSC que 
esperaven que fos el seu programa de govern.  
 
Atès que es tractava del plantejament de ciutat de l’equip de govern i tot i que, 
lògicament el respectaven, va avançar que farien un vot d’abstenció. 
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De nou va prendre la paraula el sr. Tort per dir que en quant a la participació i la 
democràcia no hi havia res més participatiu i democràtic que l’elecció d’un ciutadà 
amb un vot que va triar un govern que posa el seu programa a disposició de la 
ciutadania.  
 
Respecte a l’ordre de participació va recordar que sempre havia estat un document 
obert a que les diferents forces polítiques poguessin fer aportacions a l’igual que ho 
feien els ciutadans, mostra d’això era el fet que se n’havien rebut algunes però no 
gaires. 
 
Pel que feia a la qüestió del pressupost va assenyalar que un del acords del punt 
consistia en la seva publicació a la web de transparència  juntament amb els indicadors 
de seguiment de les actuacions amb el pressupost assignat de cara a que els ciutadans 
puguin un seguiment. 
 
Adreçant-se al sr. Herrera va mostrar la seva sorpresa pel fet que allà on governava els 
partits afins al seu la participació ciutadana en processos similars els hi semblés un 
èxit de participació mentre que el mateix percentatge a Gavà el qualifiqués com a 
publicitat i propaganda atenent que a Barcelona i València hi havia un 1% i 0,8 % de 
participació, respectivament, a l’igual que a Gavà amb un 1%. 
 
En relació a la informació que deia que no se li havia lliurat va recordar que ell va 
respondre a una pregunta que se li va fer en sessió plenària en la que se li demanava 
un contracte, una xifra i quin era el treball dut a terme per Raons Publiques, SL, que 
no era altre que el de dinamitzar amb la ciutadania el PAM i si, volia aquesta 
informació per escrit, ho havia de demanar per escrit segons ho disposava el ROM. 
 
Afegí que el fet de que només hi haguessin 7 propostes noves incorporades a les 224 
però que el 75% de les mateixes estiguessin presents en el document final significava 
que l’equip de govern coneixia bé les necessitats de la gent així com també com 
abordar-les. 
 
Va reconèixer que havien pactat algunes accions pressupostàriament amb la formació 
política d’ERC i va desitjar que el problema que tinguessin ambdues formacions amb 
el tercer CAP fos que no es posessin d’acord en on ubicar-lo, pregant que des de dita 
força política fessin pressió al Conseller de Salut per a la seva construcció. 
  
També va parlar del desenvolupament de la zona on està ubicada l’empresa ROCA 
dient que a Gavà hi havia un problema de connectivitat entre la zona d’activitat 
econòmica i la ciutat. En aquest sentit, ara mateix només es disposava de 2 eixos de 
connectivitat que són les entrades a Gavà per l’Av. Joan Carles I i  per l’Av. Bertran i 
Güell i es podia millorar la connexió mitjançant la Riera Sant Llorenç.  
 
 
Va prendre la paraula novament el sr. Herrera per matisar que ell no havia parlat de 
participació, que va demanar la factura i l’informe de necessitat i cap de les 2 se li 
havia lliurat i que el cost de 7 propostes era de més de 6.000 € el que suposava uns 
860 € de cost per proposta. 
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Intervingué l’alcaldessa, sra. Raquel Sánchez, per dir que, en qualsevol cas li faria 
arribar la factura i el informe de necessitat pregant que, al marge de que es fessin 
peticions in voce, fora bo que es formulés la interpel·lació corresponent per tal de 
canalitzar les peticions i d’aquesta manera pogués tenir un millor control d eles 
mateixes. 
 

 
5 - APROVACIÓ INICIAL DE LES BASES REGULADORES PER A LA SOL·LICITUD 
I ATORGAMENT DE SUBVENCIONS PER AL SUPORT A LES ACT IVITATS D’ESTIU  
 
Antecedents: 
 
1.- La Cap del Departament d’Acció Social i Mediació de l’Ajuntament de Gavà, ha emès 
informe en el qual, de manera resumida, exposa que: 
 
“L'Ajuntament de Gavà ha fet possible en els últims anys unes polítiques socials fonamentades 
en el respecte i la dignitat de les persones i els col·lectius. Així, i en el marc de les polítiques 
socials adreçades a les famílies, s'ha fet especial incidència en els infants com a receptors de 
valors i actituds i comportaments adults positius per al seu ple desenvolupament com a infants i 
futurs adults. 
 
Els infants són els ciutadans i ciutadanes del futur, alhora són també els actors passius de les 
dificultats de les famílies, bé sigui per raons econòmiques o d'altres. És per això important que 
les polítiques adreçades a les famílies tinguin en compte a cadascun dels seus membres, 
formulant i dissenyant programes, projectes i accions, que tinguin com a subjecte de la 
intervenció el propi infant, visibilitzant sobretot les seves potencialitats i interessos. 
 
Les activitats de lleure són reconegudes com un espai educatiu de caràcter integral. És en 
l'àmbit del joc i de la relació amb altres infants on s’afavoreix el desenvolupament de totes les 
dimensions personals dels mateixos.  
 
És des d'aquesta visió de les polítiques socials a Gavà, que s'aposta per dur a terme un conjunt 
d'actuacions que beneficiïn en primera instància els infants, amb independència de la situació 
socioeconòmica de la seva família, i amb la finalitat de fomentar la igualtat d’oportunitats i 
d’assegurar que els infants gaudeixin de les activitats de lleure en època d’estiu que els hi siguin 
d’interès. 
 
I, proposa l’elaboració de les bases de subvencions per al suport a les activitats d’estiu” 
  
2.- L'Interventor Municipal ha emès informe preceptiu a l’aprovació de les Bases reguladores de 
subvencions. 
 
Fonaments de Dret: 
  
1.- La Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de Serveis Socials, estableix a l’article 3.1 que el serveis 
socials tenen com a finalitat assegurar el dret de les persones a viure dignament durant totes les 
etapes de la seva vida mitjançant la cobertura de les seves necessitats personals bàsiques i de les 
necessitats socials, en el marc de la justícia social i del benestar de les persones. 
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I, a l’article 7.g) que són destinataris dels serveis socials, especialment, entre d’altres, les 
persones que es trobin en situació de vulnerabilitat, risc o dificultat social per a la infància i 
l’adolescència. 
 
2.- Llei 14/2010, del 27 de maig, dels drets i les oportunitats en la infància i l'adolescència, 
estableix al seu article 5 que l'interès superior de l'infant o l'adolescent ha d'ésser el principi 
inspirador i fonamentador de les actuacions públiques. 
 
L’article 15 regula que els poders públics, en l'àmbit de llurs competències, han de donar 
prioritat en llurs pressupostos a les activitats d'atenció, formació, promoció, reinserció, 
protecció, integració, lleure i prevenció dels infants i els adolescents. 
 
L’article 47 estableix que les administracions han d’afavorir i fomentar l’educació en el lleure i 
donar suport a la xarxa d’entitats socials, i n’han de fomentar la igualtat d’accés dels infants i 
els adolescents. 
 
3.- La promoció de la Cultura, de l’esport i d’ús del temps lliure  està catalogada com a 
competència pròpia dels municipis, segons el redactat donat a l’article 25 de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de els bases del règim local, per la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de 
racionalització i sostenibilitat de l’administració local, al seu article primer, punt 8 i 9. 
 
4.- L’article 17.3 de l’Ordenança General de Subvencions de l’Ajuntament de Gavà estableix  
que la competència per a l’aprovació de les Bases reguladores correspon al Ple de l’Ajuntament 
de Gavà. 
 
5.- Els acords del Ple de les Corporacions Local s’han adoptar, per regla general per majoria 
simple dels membres present, segons l’article 114 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel que s’aprova el Text Refós de la Llei municipal i de règim Local de Catalunya i no existeix 
cap norma que estableixi una majoria qualificada per a l’aprovació de les bases de subvencions. 
 
Per tot això, el tinent d’alcalde i president de l’Àmbit de Benestar i Acció Social, sotmet a 
l’aprovació del Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa de l’Àmbit de Benestar i Acció 
Social, l’adopció del següents 
 
ACORDS: 
 
Primer.-  Aprovar inicialment les Bases reguladores per a la sol· licitud i atorgament de 
subvencions per al suport a les activitats d’estiu. 
 
Segon.- Sotmetre les bases esmentades a informació pública per un termini de vint dies, 
mitjançant un anunci que s’ha de publicar al Butlletí Oficial de la Província i en el tauler 
d’anuncis de l’Ajuntament de Gavà, així com una referència del citat anunci al Diari Oficial de 
la Generalitat, de conformitat amb el que disposa l’article 124.2 del Decret 179/1995, de 13 de 
juny, pel qual s’aprova el Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals i l’article 9.3 de 
la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions. 
 
Cas que no s’hagi presentat cap reclamació o al· legació dintre el període d’informació pública, 
l’acord d’aprovació inicial esdevindrà automàticament definitiu. Si es presenten se seguirà el 
procediment previst en els arts. 64 i 65.1 del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens 
Locals. 
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L’acord va ser adoptat per unanimitat de tots els grups municipals, donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
Un cop feta l’exposició del punt per part del sr. Miquel-Àngel Díaz intervingué la sra. 
Mónica Parés, regidora del grup municipal del PP, qui va valorar positivament les 
modificacions que s’havien fet en defensa de la llibertat dels pares a escollir Casal 
amb el servei optatiu de  menjador.  
 
A més, --va dir-- caldria fer un seguiment de les famílies que rebessin els ajuts que 
substitueixen a les beques menjador. 
 
Considerava prou  important la  socialització dels nens i els joves, en especial els 
col·lectius més vulnerables. En aquest cas, el seu lleure però també la seva 
alimentació requerirà d’una actuació conjunta dels serveis educatius i socials de la 
ciutat. 
 
 
A continuació, el sr. Miguel Herrara, regidor del grup municipal de GSSP va exposar 
que les activitats d'estiu són una bona oportunitat perquè els nens i nenes de la ciutat 
puguin socialitzar i compartir fora d'un ambient purament escolar, augmentant així la 
integració dels petits/as en el teixit social.  
 
Va esmentar que en els punts 3 i 4 de les bases de subvenció es demana que l'entitat 
que realitza l'activitat d'estiu sigui de Gavà, però no se sol· licita que el servei es presti 
a la nostra ciutat. Aquesta circumstància faria possible que un centre gavanenc 
realitzés l'activitat en una altra població i encara així pogués sol· licitar la beca. 
 
També creia convenient que existís una clàusula que especifiqués que no podran ser 
subvencionades aquelles activitats d'estiu que no comptessin amb instal· lacions, equip 
i serveis específics per a nenes i nens amb diversitat funcional, generant així una 
pressió institucional que desemboqués en una conscienciació major respecte a les i els 
menors amb necessitats especials. 
 
 
Per la seva banda, el sr. Albert Massana, regidor de la formació política d’ERC va 
mostrar-se satisfet perquè es portés en seu plenària l’aprovació de les Bases 
reguladores per a la sol·licitud i atorgament de subvencions per al suport a les 
activitats d’estiu alhora que desitjava que aquest estiu no hi hagués cap problema en 
els Casals. 
 
 
En el torn del grup municipal de C’s, el sr. Miguel-Àngel Ibáñez, regidor dem 
l’esmentada formació va manifestar que les Bases objecte d’aprovació eren correctes i 
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era molt important que els joves poguessin fer aquestes activitats, sobretot els 
col·lectius més desafavorits. 
 
A més, calia tenir en compte l’idea d’assegurar un àpat a cada persona  encara que 
s’hagués acabat el curs escolar. Encara que totes aquestes mesures eren millorables no 
era menys cert que eren molt correctes i per aquest motiu va avançar que donarien 
suport a l’aprovació de les Bases. 
 
 
Intervingué de nou el sr. Miquel-Àngel Díaz per donar les gràcies a tots els grups 
municipals i esclarir que la intenció del govern municipal no era altre que garantir un 
lleure educatiu als mesos d’estiu, que hi haguessin oportunitats per la conjunt de nens i 
nenes de la ciutat així com una continuïtat alimentària pels nens i nenes que 
disposaven de beques menjador. 
 
Va respondre al sr. Herrera Herrera que avui s’aprovaven les bases però que aquestes 
eren una part del programa i que aquest tenia altres elements i el govern municipal 
treballaria per tal que els Casals fossin inclusius fent mesures per tal que els 
discapacitats que vulguin anar a un casal puguin fer-ho amb total garanties. 
 
Encara que fins a la data no s’havien trobat amb la casuística que havia exposat 
l’esmentat regidor digué que, ho tindrien en compte. 
  

 
6 - APROVACIÓ INICIAL DE LES BASES REGULADORES PER A LA SOL·LICITUD 
I ATORGAMENT DE SUBVENCIONS PER A LA REALITZACIÓ D’ ACTIVITATS 
EXTRAESCOLARS. 
 
Antecedents: 
 
1.- La Cap del Departament de Serveis Socials de l’Ajuntament de Gavà, ha emès informe en el 
qual, de manera resumida, exposa que: 
 
“L'Ajuntament de Gavà ha fet possible en els últims anys unes polítiques socials fonamentades 
en el respecte i la dignitat de les persones i els col·lectius. Així, i en el marc de les polítiques 
socials adreçades a les famílies, s'ha fet especial incidència en els infants com a receptors de 
valors i actituds i comportaments adults positius per al seu ple desenvolupament com a infants i 
futurs adults. 
 
Els infants són els ciutadans i ciutadanes del futur, alhora són també els actors passius de les 
dificultats de les famílies, bé sigui per raons econòmiques o d'altres. És per això important que 
les polítiques adreçades a les famílies tinguin en compte a cadascun dels seus membres, 
formulant i dissenyant programes, projectes i accions, que tinguin com a subjecte de la 
intervenció el propi infant, visibilitzant sobretot les seves potencialitats i interessos. 
 
És des d'aquesta visió de les polítiques socials a Gavà que s'aposta per dur a terme un conjunt 
d'actuacions que beneficiïn en primera instància els infants, amb independència de la situació 
socioeconòmica de la seva família, amb l’objectiu que l'infant pugui gaudir dels seus espais de 
lleure o d'aprenentatge no reglat des de la igualtat d'oportunitats al seu accés. 
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I, per tot l’exposat es proposa l’elaboració de dites bases de subvenció” 
 
2.- L'Interventor Municipal ha emès informe preceptiu a l’aprovació de les Bases reguladores de 
subvencions. 
 
Fonaments de Dret: 
  
1.- La Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de Serveis Socials, estableix a l’article 3.1 que el serveis 
socials tenen com a finalitat assegurar el dret de les persones a viure dignament durant totes les 
etapes de la seva vida mitjançant la cobertura de les seves necessitats personals bàsiques i de les 
necessitats socials, en el marc de la justícia social i del benestar de les persones. 
 
I, a l’article 7.g) que són destinataris dels serveis socials, especialment, entre d’altres, les 
persones que es trobin en situació de vulnerabilitat, risc o dificultat social per a la infància i 
l’adolescència. 
 
2.- Llei 14/2010, del 27 de maig, dels drets i les oportunitats en la infància i l'adolescència, 
estableix al seu article 5 que l'interès superior de l'infant o l'adolescent ha d'ésser el principi 
inspirador i fonamentador de les actuacions públiques. 
 
L’article 15 regula que els poders públics, en l'àmbit de llurs competències, han de donar 
prioritat en llurs pressupostos a les activitats d'atenció, formació, promoció, reinserció, 
protecció, integració, lleure i prevenció dels infants i els adolescents. 
 
L’article 47 estableix que les administracions han d’afavorir i fomentar l’educació en el lleure i 
donar suport a la xarxa d’entitats socials, i n’han de fomentar la igualtat d’accés dels infants i 
els adolescents. 
 
3.- La promoció de la Cultura, de l’esport i d’ús del temps lliure  està catalogada com a 
competència pròpia dels municipis, segons el redactat donat a l’article 25 de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de els bases del règim local, per la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de 
racionalització i sostenibilitat de l’administració local, al seu article primer, punt 8 i 9. 
 
4.- L’article 17.3 de l’Ordenança General de Subvencions de l’Ajuntament de Gavà estableix  
que la competència per a l’aprovació de les Bases reguladores correspon al Ple de l’Ajuntament 
de Gavà. 
 
5.- Els acords del Ple de les Corporacions Local s’han adoptar, per regla general per majoria 
simple dels membres present, segons l’article 114 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel que s’aprova el Text Refós de la Llei municipal i de règim Local de Catalunya i no existeix 
cap norma que estableixi una majoria qualificada per a l’aprovació de les bases de subvencions. 
 
Per tot això, el tinent d’alcalde i president de l’Àmbit de Benestar i Acció Social, sotmet a 
l’aprovació del Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa de l’Àmbit de Benestar i Acció 
Social, l’adopció del següents 
 
ACORDS: 
 
Primer.-  Aprovar inicialment les Bases reguladores per a la sol· licitud i atorgament de 
subvencions per a la realització d’activitats extraescolars. 
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Segon.- Sotmetre les bases esmentades a informació pública per un termini de vint dies, 
mitjançant un anunci que s’ha de publicar al Butlletí Oficial de la Província i en el tauler 
d’anuncis de l’Ajuntament de Gavà, així com una referència del citat anunci al Diari Oficial de 
la Generalitat, de conformitat amb el que disposa l’article 124.2 del Decret 179/1995, de 13 de 
juny, pel qual s’aprova el Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals i l’article 9.3 de 
la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions. 
 
Cas que no s’hagi presentat cap reclamació o al· legació dintre el període d’informació pública, 
l’acord d’aprovació inicial esdevindrà automàticament definitiu. Si es presenten se seguirà el 
procediment previst en els arts. 64 i 65.1 del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens 
Locals. 
 
L’acord va ser adoptat per unanimitat de tots els grups municipals, donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Va prendre la paraula el sr. Miquel-Àngel Díaz, tinent d’alcalde de l’equip de govern 
per dir que el que es pretenia amb aquests subvencions era possibilitar que qualsevol 
nen que volgués fer una activitat extraescolar tot i que no comptés amb els recursos 
econòmics suficients. 
 
 
Tot seguit, la sra. Mónica Parés, regidora del grup municipal del PP va dir que per 
rebre els ajuts per les activitats extraescolars calia que els escolars que els 
sol·licitessin complissin els barems i requisits establerts i, per aquest motiu, creia que 
s’hauria de fer un seguiment de les sol· licituds, de les denegades i de les aportacions 
extraordinàries que durant el curs s’haguessin de realitzar per donar cobriment a totes 
les famílies necessitades. 
 
Els menors havien de ser els que menys haurien de patir la crisi econòmica que encara 
suportaven moltes famílies i, per tant, tot esforç perquè poguessin gaudir d’una vida 
normal era una inversió de futur. 
 
 
El sr. Miguel Herrera, regidor de la formació política de GSSP va dir que les activitats 
extraescolars són una forma entretinguda de dinamitzar als i les més joves, de 
promocionar l'esport o les activitats de suport escolar, i per tant els hi semblava una 
bona idea facilitar-li a les famílies amb majors necessitats aquestes activitats. 
 
No obstant això, en revisar les bases havien comprovat alguns apartats que, al seu 
parer, de vista haurien de ser revisats. D’igual forma que en el punt anterior de l’ordre 
del dia consideraven que s'hauria d'especificar tant a l'apartat 3r i 4t de les Bases que 
les activitats seran prestades per AMPAS, Clubs, Escoles, etc que pertanyessin a Gavà, 
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i que realitzessin l'activitat a Gavà, per tal de no atorgar subvencions a activitats de 
fora del nostre municipi. 
 
També va mostrar la seva preferència per les activitats promogudes per centres 
públics, i els d'estudiants que cursessin els seus estudis en centres públics atès que 
actualment es subvencionava de la mateixa forma qualsevol activitat a qualsevol 
estudiant de qualsevol centre prenent com a barem únicament el topall salarial. 
D’aquesta manera es podria revisar la taula de la pàgina 5 en la qual la subvenció 
s'atorga de forma inversament proporcional al cost de l'activitat extraescolar, la qual 
cosa els hi semblava estranya. 

 
 
7 -  APROVACIÓ INICIAL DE LES BASES REGULADORES PER A L A SOL·LICITUD 
I ATORGAMENT DE SUBVENCIONS DE SUPORT A L’ESCOLARIT ZACIÓ  
 
Antecedents: 
 
1.- La Cap del Departament de Serveis Socials de l’Ajuntament de Gavà, ha emès informe en el 
qual, de manera resumida, exposa que: 
 
L'Ajuntament de Gavà ha fet possible en els últims anys unes polítiques socials fonamentades 
en el respecte i la dignitat de les persones i els col·lectius. Així, i en el marc de les polítiques 
socials adreçades a les famílies, s'ha fet especial incidència en els infants com a receptors de 
valors i actituds i comportaments adults positius per al seu ple desenvolupament com a infants i 
futurs adults. 
 
Els infants són els ciutadans i ciutadanes del futur, alhora són també els actors passius de les 
dificultats de les famílies, bé sigui per raons econòmiques o d'altres. És per això important que 
les polítiques adreçades a les famílies tinguin en compte a cadascun dels seus membres, 
formulant i dissenyant programes, projectes i accions, que tinguin com a subjecte de la 
intervenció el propi infant, visibilitzant sobretot les seves potencialitats i interessos. 
 
És des d'aquesta visió de les polítiques socials a Gavà que s'aposta per dur a terme un conjunt 
d'actuacions que beneficiïn en primera instància els infants, amb independència de la situació 
socioeconòmica de la seva família, i amb la finalitat de fomentar la igualtat d’oportunitats i 
l’educació en valors. 
 
Aquest programa, el beneficiari del qual és l’infant i la seva família, es desplega en tres 
projectes: 
  
Projecte A: LLIBRES DE TEXT 
Projecte B: SOCIALITZACIÓ DE LLIBRES 
Projecte C: REUTILITZACIÓ DE LLIBRES 
 
I, per tot l’exposat es proposa l’elaboració de dites bases de subvenció” 
 
 
2.- L'Interventor Municipal ha emès informe preceptiu a l’aprovació de les Bases reguladores de 
subvencions. 
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Fonaments de Dret: 
  
1.- La Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de Serveis Socials, estableix a l’article 3.1 que el serveis 
socials tenen com a finalitat assegurar el dret de les persones a viure dignament durant totes les 
etapes de la seva vida mitjançant la cobertura de les seves necessitats personals bàsiques i de les 
necessitats socials, en el marc de la justícia social i del benestar de les persones. 
 
I, a l’article 7.g) que són destinataris dels serveis socials, especialment, entre d’altres, les 
persones que es trobin en situació de vulnerabilitat, risc o dificultat social per a la infància i 
l’adolescència. 
 
2.- Llei 14/2010, del 27 de maig, dels drets i les oportunitats en la infància i l'adolescència, 
estableix al seu article 5 que l'interès superior de l'infant o l'adolescent ha d'ésser el principi 
inspirador i fonamentador de les actuacions públiques. 
 
L’article 15 del a mateixa normativa regula que els poders públics, en l'àmbit de llurs 
competències, han de donar prioritat en llurs pressupostos a les activitats d'atenció, formació, 
promoció, reinserció, protecció, integració, lleure i prevenció dels infants i els adolescents. 
 
L’article 80 de la llei atribueix expressament la competència als ens locals en intervencions 
socials preventives. L’article disposa que “Les competències de les intervencions socials pre-
ventives són dels ens locals en què s’identifica la situació, sens prejudici que la major amplitud 
de la incidència de la situació exigeixi la coordinació amb altres administracions.” 
 
3.- L’article 17.3 de l’Ordenança General de Subvencions de l’Ajuntament de Gavà estableix  
que la competència per a l’aprovació de les Bases reguladores correspon al Ple de l’Ajuntament 
de Gavà. 
 
4.- Els acords del Ple de les Corporacions Local s’han adoptar, per regla general per majoria 
simple dels membres present, segons l’article 114 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel que s’aprova el Text Refós de la Llei municipal i de règim Local de Catalunya i no existeix 
cap norma que estableixi una majoria qualificada per a l’aprovació de les bases de subvencions. 
 
Per tot això, el tinent d’alcalde i president de l’Àmbit de Benestar i Acció Social, sotmet a 
l’aprovació del Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa de l’Àmbit de Benestar i Acció 
Social, l’adopció del següents 
 
ACORDS: 
 
Primer.-  Aprovar inicialment les Bases reguladores per a la sol· licitud i atorgament de 
subvencions de suport a l’escolarització. 
 
Segon.- Sotmetre les bases esmentades a informació pública per un termini de vint dies, 
mitjançant un anunci que s’ha de publicar al Butlletí Oficial de la Província i en el tauler 
d’anuncis de l’Ajuntament de Gavà, així com una referència del citat anunci al Diari Oficial de 
la Generalitat, de conformitat amb el que disposa l’article 124.2 del Decret 179/1995, de 13 de 
juny, pel qual s’aprova el Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals i l’article 9.3 de 
la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions. 
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Cas que no s’hagi presentat cap reclamació o al·legació dintre el període d’informació pública, 
l’acord d’aprovació inicial esdevindrà automàticament definitiu. Si es presenten se seguirà el 
procediment previst en els arts. 64 i 65.1 del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens 
Locals. 

 
L’acord va ser adoptat per disset (17) vots a favor (8 PSC, 3 ERC, 2 GSSP, 2 PP  i 2 CiU), cap 
en contra i quatre (4) abstencions (4 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la majoria 
simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest 
moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, 
de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya. 
 

---------- 
 
Un cop feta l’exposició del punt per part del sr. Miquel-Àngel Díaz intervingué la sra. 
Mónica Parés, regidora del grup municipal del PP, qui va celebrar  les propostes que es 
fien per comprar els llibres de text, la seva socialització i la seva reutilització atès que 
el context social actual impedia la gratuïtat dels mateixos.    

 
 

A continuació, el sr, Miguel Herrera, regidor de la formació política de GSSP, va 
manifestar que era, probablement, la subvenció més important de totes les exposades 
donat que facilitaven a les nenes i els nens de Gavà el necessari per poder avançar de 
la millor forma en els seus estudis. 
 
Revisant les bases havien detectat que la taula de topall salarial que s'usa per als llibres 
de text és la mateixa que s'usa per a les activitats d'estiu o per a les activitats 
extraescolars veient una incongruència al respecte atès que el suport a l'escolarització 
havia de ser una de les subvencions més importants. En aquest sentit, segons la taula 
una família monoparental, amb 2 membres en la unitat familiar, on l'únic adult 
d'aquesta família cobrés més d'1.320 euros bruts al mes es quedaria sense l'ajuda per a 
llibres. Consideraven que era un límit massa baix, ja que una família monoparental 
amb aquest salari brut amb prou feines podrà arribar a fi de mes i consultat amb altres 
ajuntaments hi havia altres taules molt més realistes i fins i tot alguns consistoris feien 
servir per al material escolar el mateix barem que per a ajudes d'urgència com ara la 
manutenció, habitatge, subministraments, etc).  
 
Per aquests motius va demanar una revisió de la taula de límit salarial i els barems que 
per a aquesta subvenció existien per tal d’ajustar-la a la realitat social i abastés un 
major nombre de persones. 
 
 
Tot seguit, va prendre la paraula el sr. Albert Massana, regidor de la formació política 
d’ERC per dir que l’educació dels nens era una qüestió capdal donat que els hi 
permetria tirar endavant el seu futur. 
 
Si bé estava d’acord amb la concessió aquests tipus de subvencions trobava que la 
dotació pressupostària destinada a les mateixes hauria de ser molt més gran per poder 
donar cobertura a les necessitats reals de la ciutadania de Gavà. També digué que era 
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conscient que per disposar de més recursos per a aquestes subvencions hi havia varis 
factors a tenir en compte i la implicació de moltes institucions però es va mostrar 
partidari de poder treure diners d’alguna partida per tal de posar-les en altres que són 
més prioritàries.  
 
Per acabar, va pregar que la subvenció de l’any proper fos més quantiosa per tal de 
beneficiar al major nombre de persones possible. 
 
 
Arribat el torn del grup municipal de C’s, el regidor de dit grup municipal, sr. 
Francisco Gavilán, va expressar que estaven a favor de les subvencions per al suport 
escolar, de fet creien que eren necessàries, però no estaven d'acord en la forma 
d'aquestes bases reguladores perquè eren de l'opinió que la millor forma d'ajudar a les 
famílies seria amb un únic model d'ajuda, triant entre socialització o reutilització, amb 
el que s'aconseguiria una major optimització de recursos. 
 
Atès que en plens anteriors en relació a aquesta qüestió la seva postura havia estat 
l'abstenció va anunciar que mantindrem aquest posicionament. 
 
 
Per concloure el debat el sr. Miquel-Àngel Díaz va agrair les intervencions i va voler 
fer alguns esclariments. En aquest sentit, va deixar palès que amb aquestes Bases a 
Gavà cap infant que es quedaria sense llibres d’ensenyament encara que no se’ls 
pogués pagar. A més, gràcies al conjunt de beques que es donaven prop de 1.000 nens 
i nenes se’n beneficiarien. Per acabar, l’equip de govern havia fet un increment 
important de les previsions pressupostàries relaciones amb les beques escolars i 
òbviament també els hi agradaria comptar amb més recursos demanat més implicació 
per part d’altres administracions. 
 

 
 

PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ  
DELS ÒRGANS DE GOVERN 

 
 
 
 
8 -  DONAR COMPTE RELACIÓ DE DECRETS 
 
Donar compte de la relació de decrets dictats entre el dia 21 d'abril al 23 de maig de 2016 . 
 

---------- 
 

A requeriment de l’alcaldessa va intervenir el secretari per manifestar que si bé a 
l’ordre del dia no constava el punt de donar compte de la relació de decrets com que es 
tractava d’una qüestió que no estava subjecte a votació l’alcaldessa tenia la potestat 
d’introduir el punt d’ofici en qualsevol moment en l’ordre del dia com així va fer. 
 
El sr. Miguel-Ángel Ibáñez digué que va entendre que malgrat que s’havia enviat la 
relació aquesta no seria sotmesa a control en aquesta sessió plenària però al tenir la 
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informació corresponent no va mostrar cap objecció a la donació de comptes de la 
relació de decrets. 

 
 

PRECS I PREGUNTES 
 
En el torn de Precs i Preguntes, la sra. alcaldessa va dir que, en primer lloc, hi havia una 
pregunta que havia formulat el sr. Miquel-Àngel Ibáñez durant l’anterior sessió que encara 
restava per contestar, en la que es preguntava quin número d’efectius de Guàrdia Urbana tenen 
previst contractar per reforçar la vigilància en Gavàmar durant la campanya d’estiu. 
 
En relació a aquesta pregunta, el sr. Jordi Jiménez, regidor de l’equip de govern municipal, va 
respondre que el dispositiu que la Policia Municipal establirà la temporada d’estiu 2016 és un 
sistema reforçat de vigilància durant els dies i hores de màxima afluència a la zona de Gavamar 
fet que havia de garantir la seguretat i la mobilitat així com un correcte ús de les vies i espais 
públics per part de tots els usuaris. En aquest sentit, el personal de la Policia Local assignat a 
l’efecte es realitzarà en torn ordinari i extraordinari. Així, el servei extraordinari al mes de juny, 
s’incrementarà en quatre efectius ( 2 en scooters i 2 en quads), en horari de 9 a 14 h, i de 15 a 
20h. Al mes de juliol i agost, els dies laborables, dos efectius de 9 a 14h i de 15 a 20h. I 
dissabtes i festius 4 efectius, de 9 a 14h i de 15 a 20h. A aquest dispositiu mòbil, s’afegiran dos 
agents a la base platja de 9 a 20h al llarg de tota la temporada d’estiu. Així mateix, s’incorporen 
6 agents de mobilitat, en torns de matí i tarda. Amb aquest dispositiu considerem no 
imprescindible la contractació de nous agents de Policia Local. 
 
 
A continuació es va procedir a contestar els precs o preguntes que, prèviament i per escrit 
presentat amb més de vint-i-quatre hores d’antelació, havien estat formulades pel diferents 
regidors o grups amb municipals. Tot seguit es reflecteix a l’acta el contingut de les 
interpel·lacions formulades i de les corresponents respostes. 
 
 
El primer Grup Municipal a qui la sra. alcaldessa va donar la paraula per començar a formular 
els precs o preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser el de C’s, avançant que havien 
substituït un dels precs presentats inicialment. 
 
D’aquesta manera, la sra. Guadalupe del Río, regidora d'aquest grup, exposà que en previsión a 
la gran afluencia de visitantes que recibe nuestra playa en verano, algunos vecinos y usuarios 
nos han hecho llegar su preocupación por la falta de zonas para cambiarse la ropa de baño. Para 
contribuir a una buena convivencia entre los vecinos de Gavá Mar y para dar un mejor servicio 
si cabe a los usuarios de playa, proponemos habilitar a la zona de baño de las infraestructuras 
necesarias para dicho fín, por lo que desde el Grupo Político Ciudadanos hacemos el siguiente 
ruego: Que se instalen cambiadores junto a las zonas de ducha de toda la playa, como ya existen 
en varios municipios colindantes. 
 
L’alcaldessa respongué que com el prec s’havia presentat uns minuts abans de començar la 
sessió es contestaria al proper Ple. 
 
 
En un segona pregunta el sr. Francisco Gavilán, atès --digué-- durante este mes de mayo se han 
realizado unas pruebas de selección para crear una bolsa de trabajo en PRESEC, con el objetivo 
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de ocupar diversos puestos, desde peonaje de limpieza viaria hasta conductor de camión. Desde 
que se publicó el anuncio, nos ha sorprendido la rapidez con que se ha publicitado en la web del 
Ayuntamiento estos exámenes y más nos ha sorprendido el poco tiempo que se disponía para 
realizar la entrega de la documentación requerida. Del mismo modo, también nos hemos 
asombrado de la gran cantidad de personal que no llegaba a los mínimos exigidos para poder 
optar, siquiera, a presentarse al examen. Si observamos las bases de peón de limpieza, en el 
punto 3 de requisitos mínimos para tomar parte en el concurso, expone en sus apartados: D. No 
padecer enfermedad ni estar afectado por la limitación física o psíquica que impida el normal 
ejercicio de la función.  E. Tener una experiencia mínima acreditable de tres meses como peón 
de limpieza viaria, peón en camión de recogida de residuos o especialista de la limpieza viaria 
(recogida o limpieza mediante vehículos). Observando estos “requisitos mínimos” podemos ver 
de inmediato que quedan fuera las personas con algún tipo de minusvalía y con ello tampoco se 
cumple el ratio mínimo exigido, para ofrecer puestos de trabajo a este sector de la población con 
algún tipo de problema físico o psíquico. También queda patente que se excluye a una gran 
parte de la población con el punto E. Al exigir tres meses de experiencia en limpieza viaria, con 
lo cual, no se permite una primera oportunidad laboral a personas sin experiencia, tanto a 
jóvenes sin formación como a adultos que se ven obligados, por la crisis, a cambiar de oficio.  
Per tot l’anterior va preguntar: ¿No creen que las bases de la bolsa de trabajo en PRESEC, no 
deberían ser excluyentes y tendrían que incluir a toda la población que necesita una oportunidad 
laboral? 
 
Per la seva banda, el sr. Jordi Tort, tinent d’alcalde, va respondre que en relació als tres mesos 
d’experiència s’hauria de tenir en compte que la borsa de treball es realitzava per a la cobertura 
de vacances i de baixes dels treballadors i, per tant, es tractava de contractes de curta durada que 
no permetien un període d’aprenentatge. Afegí que en futurs processos no es sol·licitarà 
experiència obligatòria entenent que en aquest tipus de contracte de llarga durada o de reforç de 
serveis sí que es possible realitzar aquest període inicial d’aprenentatge. Pel que feia a la qüestió 
de la discriminació que donava per feta el sr. Gavilán va dir que era inexistent atès que només 
s’excloïa a qui patís una malaltia o limitació psíquica o física que l’impedís exercir la funció per 
a la qual se’l contractava i en cap cas es parlava de minusvalia a les bases, essent només el sr. 
Gavilán qui ho esmentava pregant que canviés aquest vocabulari discriminatori per paraules 
com a discapacitat reconeguda o diversitat funcional.  
 
El sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor de C’s, va prendre la paraula per dir que si el sr. Tort o 
l’equip de govern volien donar lliçons de moralitat o jutjar altres situacions els hi pregava que 
ho fessin fora de la sala plenària. 
 
L’alcaldessa va manifestar que no havia estat la intenció en la formulació de la resposta.   
 
 
En una nova pregunta de C’s, aquest cop a càrrec del sr. Miguel-Àngel Ibáñez, va recordar que  
el Ple del passat 30/10/2014 es va aprovar el punt 8 referit a la “Aprovació de la signatura del 
conveni de col·laboració entre el Consell Comarcal del Baix Llobregat i l'Ajuntament de Gavà 
pel desenvolupament del Business Incubation Center de l'Agencia Europea de l'Espai (ESA-
BIC) BARCELONA”. Aquesta incubadora està ubicada a l'edifici RDIT (Rexcerca 
Desenvolupament i Innovació Tecnològica) del parc Mediterrani de la Tecnologia de 
Castelldefels i te per objectiu acollir empreses que presentin projectes que aprofitin les 
tecnologies de l'espai en el desenvolupament d'aplicacions, serveis i producotes amb usos 
diversos, tant industrials com pel consum diari de persones o empreses i tenia com a previsió 
acollir a un màxim de 40 empreses. El nostre ajuntament junt amb la resta de la “zona delta” va 
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donar suport a la incubadora ESA BIC Barcelona entenent que era un dispositiu alineat amb els 
objectius del Pla d'Innovació del Delta del Llobregat, generador de sinergies amb els centres de 
coneixement i R+D+I de la zona i els Centres Locals de Suport a les empreses dels nostres 
ajuntaments. De tot lo anterior ja fa 18 mesos i per això va formular la següent pregunta: Quants 
projectes s'han presentat i quants s'han triat per acollir-se a la incubadora? Quants d’aquests 
consideren que poden tenir sinergies amb centres de coneixement i R+D+i o amb empreses de 
Gavà? Quantes empreses si han acollit a dia de avui, quantes d'elles son de la Zona Delta i 
quantes de Gavà? Quants Serveis i productes s'han desenvolupat? d’aquests quants estan ja 
totalment desenvolupats? 
 
El sr. Jordi Tort, tinent d’alcalde va expressar que aquesta incubadora estava dirigida a 
emprenedors i empreses fins a cinc anys de vida que tinguin per objectiu la comercialització de 
productes i serveis que utilitzin tecnologies o coneixement del mon de l’espai per a qualsevol 
aplicació i  sector. Aquestes noves empreses, a més dels serveis infrastructurals propis d’una 
incubadora i de gaudir d’un ecosistema d’innovació i tecnologia rebien un acompanyament de 
suport de Barcelona Activa, assessorament tecnològic de la  UPC i de la pròpia agència espacial 
europea a més d’un incentiu econòmic pel desenvolupament de productes i serveis. El procés de 
recepció de sol·licituds estava obert tot l’any i el procés de selecció d’empeses era el següent: 
primer es feia una crida a les empreses, després es validaven totes les candidatures presentades, 
els membres del comitè promotor i finalment s’escollien quines candidatures accedien al 
programa d’incubació i rebien l’incentiu econòmic amb un màxim de 50.000 €. Les empreses 
instal· lades tenien una estreta relació amb l’UPC i moltes eren start-ups sorgides de dita 
universitat. Sabien que dites empreses es relacionaven i es proveïen del seu entorn. A data 26 de 
maig de 2016 a l’incubadora ESA BIC Barcelona hi havien 19 empreses i 5 més que havien 
estat seleccionades i estaven en procés d’incorporació al programa. Aquestes empreses tindran 
la seu fiscal a Castelldefels i, per tant, totes estaran a la zona Delta. Tot i no haver fet una 
enquesta formal sobre la provinença dels projectes dels emprenedors sabien que dues havien 
sorgit de la comarca del Baix Llobregat de la Zona Delta. Els productes i serveis de les 
empreses de la incubadora estan, la majoria encara, en fase de desenvolupament i són de 
diversos sectors com comunicacions mòbils per satèl·lits, anàlisi predictiu de problemes, 
posicionament sensors remots de teledetecció, informació oceanogràfica , models topogràfics 
3D, geolocalització per satèl·lit, detecció remota del terreny, etc. Les primeres empreses 
acabaran el seu procés d’incubació al mes de setembre de 2016 i és llavors quan han de tenir el 
seu producte o servei disponible avançant que 11 de les 19 empreses ja estaven comercialitzant 
el seu producte. 
 
 
En una nova pregunta també formulada pel regidor de C’s, sr. Miguel-Ángel Ibáñez aquest va 
posar com a antecedents que el Ple del passat mes de abril l’equip de govern PSC-CiU va 
presentar al punt 8 per la seva aprovació els preus públics de l'aparcament temporal de vehicles 
a l'Av. Europa n.º 36 que després semblar ser que va ser presentada també a les AAVV i alguns 
veïns de Gavà-Mar. Després de constatar la sorprenent actuació realitzada a la parcel· la, al 
nostre parer no correspon a les explicacions donades al Ple ni, per el que ens han fet arribar, 
tampoc a les donades a la reunió del equip de govern amb veïns i AAVV, molts dels quals 
considerem que la seva prioritat ha estat el aconseguir el màxim nombre de places d'aparcament 
en lloc de la conservació de la pineda litoral. Davant la indignació de una bona part dels veïns i 
veïnes del barri marítim que hem vist com pràcticament a desaparegut la pineda existent en 
aquesta parcel·la on de 182 pins només en queden als vols d'una trentena, i amb el neguit de que 
puguin fer el mateix a la resta de parcel·les municipals, va formular les següents preguntes: Si la 
pineda d'aquesta parcel.la tenia segons el Informe dels tècnics municipals el 87,9% dels pins en 
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mal estat i atès que no s'ha fet cap manteniment a les pinedes municipals, ¿la resta de parcel·les 
poden tenir també, presumptament, un percentatge elevadíssim de pins per arranjar? Si les 
pinedes municipals estan en un estat tan lamentable, Perquè el equip de Govern no ha fet el 
manteniment correcte de les mateixes com li hem demanat des de aquest Grup de Ciutadans? A 
resta de parcel· les municipals susceptibles de utilitzar-se com a aparcaments temporals pensen 
fer una actuació semblant a la que han fet fa només uns dies? Pensen seguir fen actuacions 
d’aquest abast sense contar amb els veïns afectats o sense explicar la realitat, el abast i les 
conseqüències de les actuacions? 
 
La sra. Rosa-María Fernández, tinenta d’alcalde, va dir que en relació a l’actuació realitzada a la 
parcel· la, tal i com indicàvem a la nota de premsa: Les pinedes urbanes que existeixen al front 
marítim de la ciutat de Gavà, igual que les pinedes protegides que hi ha a la zona Pein, 
necessiten que es realitzin periòdicament tasques d’aclarida per afavorir la seva conservació. En 
aquest cas, el projecte combinava aquesta aclarida necessària amb la creació temporal d’una 
zona d’aparcament. Indubtablement, la nostra prioritat mai ha estat aconseguir el màxim 
numero de places, sinó que en les tasques realitzades aquests dies, i a causa d’un error en el 
marcatge dels arbres a talar i en l’execució dels treballs, s’ha talat un nombre de pins superior 
als previstos. Lamentem aquesta circumstancia i admetem l’equivocació comesa, es per això, 
que estem analitzat els fets per determinar les responsabilitats que se’n ponguin derivar i amb 
cel· leritat hem reaccionat, per a la restauració de la pineda al seu estat òptim, conforme als 
criteris tècnics i medioambientals, que faran que conservin el seu valor paisatgístics i natural. És 
per aquest motiu que s’aplicarà la mesura correctora, la plantació de 29 arbres nous (Pinus 
pinea) d’uns 4 m de capçada, que es farà la propera tardor-hivern, en ser l'època de l'any més 
propícia per tal que els nous pins arrelin en bones condicions. Aquesta acció permetrà garantir 
una superfície de pineda adequada i garantir el seu valor natural. Cal fer notar que la superfície 
d'una zona de pineda depèn directament de la mida de les copes i de la distribució dels arbres  -
no tant del nombre-  per tant la seva recuperació passa per una distribució estratègica dels 
arbres. Això permet recuperar l'aspecte de pineda en 2-3 anys i una perspectiva de creixement a 
8-10 anys. Cal recordar que la densitat excessiva d'arbres anterior a l’aclarida produïa un doble 
efecte negatiu: el desenvolupament de pins raquítics i secs que poc aportaven a la biodiversitat, i 
una massa d’arbres que impedia l’arribada de llum al sotabosc. Amb l’aclarida i la nova 
plantació s'aconseguirà el desenvolupament d’arbres sans amb espai per créixer i que la llum 
arribi al sotabosc. A més, la plantació de pins joves permet millorar la salut de la pineda, ja que 
un dels aspectes preocupants de la pineda litoral és la presència de pins de la mateixa edat 
(«monocohorts»), fet que pot comportar envelliment i mort de gran nombre de pins alhora i 
problemes de gestió i recuperació. Disposar pins de diferents edats en una mateixa zona ajuda a 
prevenir aquest fenomen. La plantació es farà seguint les Normes Tècniques de Jardineria i amb 
implementació d'un sistema de reg per degoteig. Els arbres nous es protegiran amb tres tutors 
units a dues alçades. Es garantirà una reposició de les falles que es puguin produir. Es 
respectaran sense plantar pins les superfícies de clarianes preexistents i es mantindrà la qualitat 
del seu substrat. Es plantaran 90 peus de llentiscle. Per restituir la qualitat del sòl, les terres que 
cal aportar per habilitar l’espai per al pas de vehicles, seran les adequades per a la nova 
plantació i pervivència de la pineda: la seva composició serà majoritàriament sorrenca, amb una 
quantitat de compost orgànic i exempta de pedres, impropis i calç, i no es faran aportacions de 
més de 50 cm en espais amb pins existents. En referència, al correcte manteniment de la resta de 
pinedes propietat municipal, els darrers anys, s’han anat realitzant tasques de conservació i 
aclarida que garanteixen la pervivencia de les pinedes. I es la nostra intenció insistir en aquesta 
direcció. En relació als seus comentaris sobre la relació amb els veïns, he d’indicar-li que mai 
hem realitzat les actuacions sense contar amb els veïns; tot el contrari, hem informat en tot 
moment i de forma personal als veïns. Quan es va explicar el Pla de Mobilitat, detallant les 
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actuacions que es realitzarien,  la seva ubicació, etc. Aquest acte a més va estar obert a 
l’associació de veïns de Gavà Mar, a la resta d’associacions veïnals de la ciutat, i a tots aquells 
ciutadans i ciutadanes que volguessin conèixer el Projecte. També es va comunicar a la resta del 
veïnat mitjançant la col· locació del document l’Ajuntament Informa al espai públic. Més 
concretament, quan es van iniciar les actuacions, es va contactar directament a la presidenta de 
l’Associació de veïns per informar-li del seu inici, així com de la retirada de les orquídies, i la 
seva replantació a un altre parcel· la.  I ara, hem tornat a comunicar a l’Associació de veïns els 
fets, i se’ls hi ha instat a que vinguin per explica’ls-hi el projecte de restauració, estem pendents 
de que ens indiquin quina la data els hi va bé venir, perquè quant els vam emplaçar i hi havia un 
d’ells que no podia venir, i encara que els hi vam oferir la possibilitat de fer una reunió primera 
amb la presidenta, i desprès fer altre amb aquesta persona que no podia venir a la primera, van 
declinar aquesta opció, i estem a l’espera que ens indiquin quina data volen venir. Sempre hem 
explicat la realitat, i davant els fets, sempre hem comptat amb els veïns, la participació, la 
comunicació, el servei a la nostra ciutat i als nostres ciutadans/es forma part del nostre ADN. I 
ara ho estem tornant a fer explicant amb tota claredat i evidència  l'acció que portarem a terme. 
 
 
Per acabar el torn de precs i preguntes de C’s, el sr. Carlos García va exposar que determinados 
vecinos de Gavá, conductores de camiones, nos han informado que el aparcamiento municipal 
de camiones ubicado en Camí dels Joncs se encuentra saturado de vehículos. Ello les obliga a 
tener que aparcar los camiones en los polígonos de otras localidades cercanas a Gavá, ya que en 
nuestro polígono industrial son frecuentes los robos como consecuencia de la falta de 
iluminación, vigilancia y seguridad. Como consecuencia de lo anterior, formulamos la siguiente 
pregunta: Si tienen prevista alguna actuación como podría ser la ampliación del aparcamiento 
municipal para dar cabida a más vehículos, o bien, habilitar otras zonas para que los conductores 
no tengan que acudir a otras localidades a dejar los camiones. 
 
En relació a aquesta pregunta la sra. Rosa-María Fernández va dir que el dos de maig, van tenir 
una reunió amb la Cooperativa que gestiona l’aparcament municipal de Camions ubicat al camí 
dels Joncs, el seu interès residia en conèixer de primera mà, el Pla Director urbanístic i 
manifestar la seva voluntat, de mantenir l’aparcament municipal. En cap moment, van fer 
esment sobre cap insuficiència d’estacionament per camions. D'altra banda, no havien detectat 
una increment o major freqüència de robatoris a aquest col·lectiu en concret. Si fos així, --
digué-- actuarien tan com convingui. No va voler deixar de recordar que la policia municipal i 
els mossos d’esquadra treballen al conjunt del territori en la persecució de delictes, i entre 
aquests, la vigilància per evitar delictes contra el patrimoni (habitatges, vehicles, etc). També 
especialment en l'àmbit dels polígons industrials, on el Pla d'Acció JuntsProGavà/MadeInGavà 
té en la seguretat un dels àmbits destacats d'actuació. 
 
 
Acabat el torn corresponent al grup de C’s es va iniciar el del Grup Municipal d’ERC on els 
seus membres van prendre la paraula per a formular oralment els precs o preguntes formulats 
prèviament per escrit amb, si més no, vint-i-quatre hores d'antelació al començament de la 
sessió.  
 
Mitjançant la primera intervenció el sr. Andreu Pérez, regidor de la formació política d’ERC, va 
manifestar que Gavà és un municipi en què sempre ha treballat per la pau la tant des de les 
institucions com des de l’àmbit cívic. Hem recuperat la memòria històrica a través del refugi de 
la Rambla; des del festival Gavàmon es vol difondre un missatge en favor de la pau amb una 
visió internacional. Hem tingut moviments organitzats per defensar el “No a la guerra” en 
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ocasió de la nefasta guerra a Iraq, i entitats que van protagonitzar en el seu moment campanyes 
contra l’OTAN i servei militar obligatori. Ara al nostre municipi s’està realitzant, dintre de la 
semana de les Fuerzas Armades, una sèrie d’activitats vinculades al militarisme, al recinte 
d’AENA, al centre de control de trànsit aeri situat al camí Ral. No creiem que sigui la millor 
manera de treballar per la cultura de la pau donar la benvinguda a manifestacions de caire 
militar com aquestes. A més, creiem que aquestes activitats només serveixen per tirar per terra la 
feina que des de la societat civil i les institucions s’ha anat portant a terme durant molts anys en 
favor de la cultura de la pau. Per tot això va formular el següent prec: Que l’Ajuntament faci 
pressió allà on sigui possible per evitar que aquesta mena d’actuacions de promoció del 
militarisme tinguin lloc al nostre terme municipal. 
 
Sr. Lorite, --respongué la sra. Rosa-María Fernández-- estem d’acord que Gavà es un municipi 
que sempre ha treballat per la Pau, i naturalment, continuarem treballant en aquesta línia. Dintre 
del Recinte d’AENA, és cert, que hi ha personal civil i militar, però la seva tasca es garantir la 
seguretat aèria, però no s’han realitzat activitats vinculades al militarisme, segons la informació 
de la que disposem, es va realitzar una visita al centre de control aeri.  
 
 
El sr. Albert Massana, regidor del grup d’ERC, va formular el següent prec: com és sabut, el 
passat 12 de gener es va aprovar al Pla Director Urbanístic dels sectors econòmics del Delta del 
Llobregat. Com també és sabut, no compartim la visió desenvolupista d’aquest pla urbanístic, i 
per aquest motiu l’hem portat als tribunals. Tot i això, com també hem dit reiteradament, el Pla 
Director té alguns aspectes positius, que valdria la pena desenvolupar mentre encara estigui en 
vigor, abans que l’esperada sentència l’anul· li. Entre aquests aspectes positius, que s’hi van 
introduir gràcies a les al·legacions presentades per Esquerra Republicana de Catalunya i desenes 
de veïns, n’hi ha una que es refereix al sector de Marinada. Recordem que en aquest sector hi ha 
construccions preexistents al Pla General Metropolità de 1976 que manquen dels serveis 
municipals bàsics, com ara el clavegueram. L’article 21.a de la normativa urbanística del Pla 
Director, actualment en vigor, diu al respecte que: «Per a desenvolupar l’àmbit de Marinada el 
planejament municipal podrà tramitar una o vàries modificacions puntuals del PGM que 
incorporin els següents criteris: (a) Es podrà establir més d’un sector de desenvolupament de 
l’àmbit, i s’estudiarà la possibilitat que algun sector pugui considerar el sòl com a urbà no 
consolidat per a regularitzar els habitatges existents». Es a dir, que l'Ajuntament pot tramitar una 
modificació puntual del PGM que només afecti els sectors ja edificats per regularitzar-los, i 
acabar amb la situació tercermundista que s’hi viu. Per tot això formulem el següent prec: Que 
amb especial urgència es tramiti una modificació puntual del PGM que delimiti com a sector de 
desenvolupament únicament i exclusivament l’ocupat actualment pels habitatges preexistents al 
PGM de 1976, per tal de classificar aquest sector com a sòl urbà no consolidat. En paral·lel, que 
es tramiti el Pla Parcial i el pla d’urbanització d’aquest sector únicament i exclusivament ocupat 
pels actuals habitatges preexistents al PGM, per tal de poder afrontar les obres de sanejament 
d’aquest sector el més aviat possible. 
 
En primer lloc i en relació als antecedents del prec --contestà la sra. Rosa-María Fernández-- 
volem manifestar la sorpresa i perplexitat al llegir que ERC en un mateix argument denuncia el 
PDU davant els tribunals i alhora el valora positivament. Ens diu que el vol desenvolupar abans 
que una sentència l’anul· li. Potser ERC es podria plantejar que la forma més sensata de 
desenvolupar el PDU seria senzillament no denunciar-lo i permetre que s’executin tots els 
aspectes positius d’aquest pla: consolidació del residencial existent a Marinada, incrementar els 
sòls agrícoles i zones lliures de l’àmbit amb gran valor ambiental, desclassificació i reducció de 
sostre potencial residencial previst al PGM de l’any 1976,...., entre d’altres. En segon lloc i més 
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tècnicament, cal dir que la delimitació del sector de desenvolupament no es pot limitar única i 
exclusivament a l’ocupat actualment pels habitatges preexistents, ja que s’hauran d’incloure 
altres parcel·les (en principi no edificades i proporcionalment a la edificabilitat existent al 
sector) per a la creació de noves zones verdes i equipaments de cessió obligatòria i gratuïta a 
càrrec del sector exigibles segons la legislació vigent. Per altra banda, les obres d’urbanització 
del sanejament del sector que es delimiti hauran de connectar-se a la xarxa de sanejament 
metropolità que passa pel Camí de la Pineda i el seu cost s’haurà d’ajustar en el conjunt de 
despeses d’urbanització assumibles pel sector d’habitatges preexistents. En aquest sentit, s’ha de 
garantir la viabilitat tècnica i econòmica del sector d’urbanització a desenvolupar, per tant és 
necessari arribar a una proposta de modificació de PGM,  acordada, o instada, per les propietats 
presents en el sector de la Marinada, i amb una valoració detallada de les despeses urbanístiques 
necessàries pel sector. L’Ajuntament de Gavà està a la disposició dels propietaris del sector per 
analitzar possibles propostes pel desenvolupament del sector, tal i com s’està informant als 
mateixos en les consultes ateses fins ara en relació al sector de la Marinada. I no oblidem, si us 
plau, que va ser l’Ajuntament de Gavà amb una acció liderada per la nostra alcaldessa i 
conscient de les mancances d’urbanització del sector la que va sol·licitar a la Generalitat la 
incorporació de l’àmbit Marinada al Plà Director urbanístic, per fer possible el desenvolupament 
de l’àmbit en més d’un sector.  
 
 
De nou intervingué el sr. Albert Massana, tot recordant que al Ple municipal del passat 13 de 
desembre van presentar una proposta en què quedava clar que l’actual ordenança de serveis 
funeraris de l’Ajuntament de Gavà incompleix la normativa europea de lliure competència. 
D’aleshores ençà diversos ajuntaments ja han modificat les seves ordenances i les han adaptat al 
nou marc legislatiu. Pel cas de persistir en l’actual praxi, l’Ajuntament podia incórrer en 
sancions per part de l’Autoritat catalana de la competència, tal i com ha succeït en municipis 
propers. En aquell ple el govern local es va comprometre a estudiar la conveniència de 
modificar l’ordenança. D’aleshores ençà, i malgrat que ens consta que l’Associació contra els 
abusos funeraris va fer arribar al govern local una proposta d’ordenança adequada a la legalitat, 
no n’hem tingut més notícia. Per tot això va formular el següent prec: Que en un termini màxim 
de tres mesos es porti a aprovació del Ple Municipal una modificació de l’actual ordenança de 
Serveis Funeraris que estigui d’acord amb les directives europees i la Llei de Serveis Funeraris 
de Catalunya. 
 
En referència al seu prec --va respondre la sra. Gemma Badia-- els he de dir que tal i com 
mencionen, el govern va agafar el compromís d’estudiar la conveniència de la modificació. 
Després reunir la informació relativa a les noves ordenances i  l’ordenança actual, es va decidir 
procedir a la seva modificació. Per tant aquest estudi de conveniència  ha portat a al sol· licitud 
de inici dels tràmits.  D’altra banda els vull informar que hem mantingut comunicació amb  
l’Associació contra els abusos funeraris (tant per email com en persona) i ens han proporcionat 
informació relativa a noves ordenances,  i també s’han posat a disposició de l’Ajuntament en tot 
allò que poguéssim necessitar. Es d’agrair aquesta predisposició per part de l’Associació. Dit tot 
això en el referent al tràmit que segueix una modificació de ordenança els vull detallar que 
s’han de dur a terme diferents fases i que cadascuna d’elles comporta un període de tems 
requerit: 1. Designació de la comissió per a la redacció del text de l’avantprojecte de la norma. 
(Decret delegat d' alcaldia):  amb personal tècnic i el jurista assignat. 2. Sol·licitud de informes 
o dictàmens professionals aliens a l’Ajuntament, si s’escauen. 3. Aquest avantprojecte serà 
passat al ple per a la seva aprovació inicial. 4. En aquest punt el següent pas es el sometiment a 
informació pública: Butlletí Oficial de la província, al Diari Oficial de la Generalitat de 
Catalunya, a un dels mitjans de comunicació escrita diària i en el tauler d’anuncis de la 
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corporació, pel termini mínim de trenta dies, per a la formulació de reclamacions i al·legacions. 
5. Proposta d’aprovació: Les reclamacions i al· legacions presentades s’han de trametre a la 
comissió informativa qui estimarà o desestimarà la proposta.  6.  Passarà per aprovació del Ple i 
després de l’aprovació definitiva, l’acord d’aprovació es transmetrà a l’Administració de l’Estat 
i a la de la Generalitat de Catalunya, en el termini de quinze dies. Tot aquest procés es pot veure 
endarrerit en cas que es presentin reclamacions o al· legacions durant la informació pública.  
Com poden veure aquest és un tràmit llarg i es probable que en un termini de 3 mesos no el 
tinguem enllestit, però l’important es que s’ha engegat i s’està procedint.  
 
 
La següent intervenció d’ERC la va dur a terme la regidora Marta Jiménez qui va exposar que 
l’any 2013, l’Ajuntament de Gavà es va dotar d’un Programa de Gestió de l’espai forestat a 
Gavà. L’annex 1 d’aquest Programa indica els criteris d’aclarida, neteja i repoblació en els 
diversos espais, entre ells el de la pineda litoral de Gavà. En concret, s’especifica que «el criteri 
general de les aclarides és obtenir el màxim de recobriment arbori amb el mínim de 
competència». Així mateix, hi ha una taula en què s’indiquen les distàncies òptimes entre els 
peus en funció dels perímetres dels troncs dels arbres, que van des d’1 metre per a troncs de 16 
cm fins a 8 metres en el cas de troncs de 110 cm de perímetre. En qualsevol cas, la densitat de 
peus s’ha de mantenir entre 186 i 2,5 peus per 100 m2. Aquests criteris s’han incomplert 
clarament en el cas de la suposada neteja i aclarida de la parcel· la destinada a aparcament 
estiuenc de vehicles. Una parcel· la de propietat municipal que ha patit una tala desmesurada 
encarregada pel mateix Ajuntament, en què s’han tallat fins a 160 dels 191 pins preexistents, 
deixant-ne només 31 dempeus, cosa que ha suposat una reducció del recobriment arbori de més 
del 60% segons es veu a partir d’imatges per satèl·lit. Tenint en compte que la parcel·la té 3.720 
m2 segons el cadastre, com a mínim caldria haver-ne deixat 93, és a dir, aproximadament la 
meitat dels que hi havia. I això en el pitjor dels casos. Aspecte de la parcel· la abans i després de 
la tala. Vista per satèl·lit de la parcel·la. La segona foto s’ha reconstruït a partir de visites sobre 
el terreny. Cal tenir en compte que la pineda litoral de pi pinyer està especialment protegida per 
la normativa europea, ja que és una de les comunitats d’interès comunitari definides per la 
Directiva 92/43/CEE del Consell, de 21 de maig de 1992, relativa a la conservació dels hàbitats 
naturals i de la fauna i flora silvestres. El Departament de Medi Ambient de la Generalitat de 
Catalunya ha inventariat les pinedes de Gavà, i ha qualificat el seu estat de conservació com a 
dolent, i les ha declarat, atenent la Directiva 67/97/CE, com a zona d’actuació prioritària (codi 
2270). Així mateix, en el decurs dels treballs s’ha malmès la molsa que havia crescut en 
l’interior de la parcel·la. En aquest sentit cal tenir present que la molsa és una de les espècies 
protegides per la regulació ambiental catalana, ja que està inclosa al catàleg de flora amenaçada 
de Catalunya (Decret 172/2008) i estava situada en una zona de contacte amb aigües 
epicontinentals en període d’avinguda ordinària. Molsa malmesa per la maquinària pesant que 
va efectuar la tala. Així mateix, a la pineda litoral de Gavà neixen de forma natural tota una 
diversitat d’orquídees silvestres de gran interès, i que també estan protegides. En una inspecció 
recent a l’esmentada parcel· la, després de la tala, hem comprovat que no n’hi quedava cap. Per 
tot això formulem el següent prec: Que s’obri una investigació dels motius pels quals s’ha 
incomplert el Programa de Gestió de l’espai forestat a Gavà en el cas de la parcel·la destinada a 
futur aparcament d’estiu a Gavà Mar. Que se sancioni els responsables d’aquests fets, si es 
comprova que l’empresa a càrrec de l’aclarida va incomplir les ordres dels tècnics municipals. 
Que s’estableixin els mecanismes de control i supervisió necessaris perquè casos com aquest no 
tornin a succeir més. 
 
La sra. Rosa-María Fernández, tinenta d’alcalde en relació a aquest prec va respondre el 
següent: En aquest cas, i d’acord a lo que es va indicar en nota de premsa i he indicat 
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anteriorment al regidor del grup de ciutadans, Miguel Àngel Ibáñez, naturalment estem 
analitzant els fets per determinar les responsabilitats que se’n puguin derivar, i s’establiran els 
mecanismes necessaris perquè aquesta situació no torni a succeir. I no dubti que si n'hi ha 
responsabilitats, actuarem en conseqüència. Per nosaltres es prioritària la conservació i 
protecció de la nostra pineda i del nostre patrimoni natural. Si ben es cert, que crec que hem de 
matisar algunes qüestions que ha comentat. Si ben es cert, que crec que hem de matisar algunes 
qüestions que ha comentat. La directiva 92/43/CEE no protegeix directament els hàbitats. 
Determina una sèrie d’hàbitats d’interès comunitari i demana als estats que els cartografiin i que 
en protegeixin una part suficient com a Llocs d’interès comunitari (LIC). Hem de diferenciar 
entre la pineda protegida i declarada d’interès prioritari per a la conservació, que va ser 
inventariada per la Generalitat de Catalunya a petició del Ajuntament de Gavà, ja que 
inicialment no s’havia inclòs, que es la Pineda existent a la Zona Pein i Protegida per la xarxa 
Natura 2000. De les Pinedes  incloses a la trama urbana, que han perdut part de la seva 
funcionalitat com a ecosistema, però que per nosaltres tenen un gran valor paisatgístic i natural. 
La preservació d’aquest paisatge, es el que aporta aquest alt grau de naturalitat a un espai 
urbanitzat com és Gavà Mar. El valor paisatgístic de la pineda, rau doncs en la conservació de la 
seva presència com a massa boscosa, i es l’Ajuntament el que li dona aquest valor natural i 
paisatgístic. La nostra actuació, es realitzarà per a restaurar la situació al estat que s’havia 
projectat, la restauració a la coberta vegetal òptima, amb una densitat correcte que permetrà el 
desenvolupament d’uns arbres sans, amb espai per créixer i alhora, aconseguir que la llum arribi 
al sotabosc. Aquesta plantació de pins més joves, contribuirà a millorar la salut de la pineda  de 
Gavà, una pineda monocohors (pins de la mateixa edat), i que pot comportar fenòmens de 
senescència sincronitzada (envelliment i mort de gran nombre de pins alhora), el fet d’introduir 
exemplars de diferents edats en un mateixa pineda ajudarà a prevenir aquest fenomen. En 
relació a la molsa, aquesta no es una espècie protegida i no es troba al Catàleg de Flora 
Amenasada de Catalunya establert pel Decret 172/2008. A la parcel· la hi havia presència de dos 
tipus d’orquídies, no considerades per la Generalitat com espècies protegides, la Ophrys fusca 
lupercalis i la ophrys speculum, que van ser trasplantades prèviament a l’inici de les tasques 
d’aclarida, a una parcel· la del Camí de la Pineda on també es coneixia la Presència d’aquesta 
orquídia.   
 
 
Contestat el prec, la mateixa regidora d’ERC va passar a formular un altre en el qual, expressà 
que posava com a antecedents que a Gavà conviuen persones d’orígens molt diversos, que 
aporten a la nostra cultura col· lectiva una gran riquesa. Es dóna el fet, a més, que aquesta 
diversitat d’orígens fa que a Gavà hi hagi una gran diversitat lingüística, ja que moltes de les 
persones vingudes de fora parlen una o més llengües diferents del català o el castellà. Per altra 
banda, als nostres centres educatius, de moment, l’oferta d’ensenyament de llengües estrangeres 
és força limitat, i bàsicament, encara que no exclusivament, se centra en l’anglès, ja que és la 
llengua d’aprenentatge prioritari en el nostre entorn geocultural. Ara bé, l’aprenentatge 
acadèmic de llengües estrangeres, siguin quines siguin, no garanteix un ús fluid i adequat de les 
mateixes. A més, les oportunitats de practicar-les fora de l’àmbit acadèmic són limitades; sabem 
per exemple, que a les biblioteques municipals es porta a terme el programa “Speak once a 
week”, adreçat a adults i en llengua anglesa, i que fins i tot hi ha algun club de lectura en anglès. 
També hi ha l’experiència dels “Voluntaris per la llengua”, impulsat per Consorci per a la 
Normalització Lingüística, per ajudar persones nouvingudes que aprenen català a desenvolupar-
se oralment en aquesta llengua. Aquestes iniciatives, si bé són molt positives, són molt limitades 
tenint en compte la necessitat que en els nostres temps hi ha d’aprendre no ja una segona 
llengua, sinó vàries, en el context de globalització de l’economia. Creiem que la riquesa 
lingüística de què gaudim a Gavà es pot aprofitar molt més amb un enfocament col·laboratiu, 
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especialment entre el col·lectiu de gent jove. D’aquesta manera Gavà seria pionera respecte 
d’altres municipis en la creació d’una xarxa i una borsa d’intercanvi de llengües. Això de cara a 
la preparació dels nostres ciutadans, els podria preparar de dues maneres diferents segons l’edat; 
de cara els joves, practicar idiomes com l’anglès, l’alemany, el francès, de manera 
completament desinteressada, ja que es basaria en la cooperació entre els propis ciutadans, els 
ajudaria a tenir una preparació que avui en dia els és molt necessària. Si parlem de gent adulta, 
ens trobem dues possibilitats: o bé els que es troben en situació d’atur, i d’aquesta manera, 
completament gratuïta, podrien assolir preparació per una feina per la qual demanen llengües 
(avui en dia, és majoritària la quantitat d’empreses i llocs de treball que requereixen llengües); o 
bé els que ja hagin trobat feina, però vulguin més preparació. És evident que aquesta proposta 
està més dirigida al jovent de Gavà, tot i que no hi hauria problema en ampliar l’objectiu. Per 
això: Centrant l’atenció en la diversitat cultural i lingüística al nostre municipi. Analitzant la 
capacitat de l’Ajuntament per aplicar polítiques en favor de la ciutadania, i en especial dels 
joves. Considerant l’espai físic que ens ofereix el casal de joves “Casa Gran”. Remarcant 
l’existència d’un lloc web dedicat al jovent de Gavà, i de la pàgina de l’Ajuntament per a captar 
gent de diferents edats. Emfatitzant la possibilitat de l’Ajuntament per a promocionar actes i 
activitats públiques. Donant importància a la insuficient preparació del jovent de la nostra ciutat 
quant a llengües estrangeres. Convençuts de la importància de l’aprenentatge de llengües 
estrangeres. Fixant-nos en l’exemple d’associacions universitàries que empren el servei 
proposat entre estudiants del programa d’Erasmus i estudiants residents a Catalunya. Formulem 
el següent Prec: Crear una borsa per a l’intercanvi de llengües entre els diferents ciutadans de 
Gavà, estudiant ampliar-ne l’abast als residents en altres municipis del Baix Llobregat, creant 
així una xarxa de cooperació entre municipis. Formar una comissió de joves que s’encarregui de 
l’organització i gestió de la borsa, així com de les diverses activitats que s’hi poden dur a terme. 
Cedir part de l’espai del casal de joves Casa Gran per a reunions o actes dels participants, com 
podrien ser xerrades obertes o en grup. Promoure la iniciativa per tal d’aconseguir participants i 
cridar l’atenció de persones que hi puguin estar interessades. Garantir que el servei sigui 
completament gratuït,  públic i de qualitat. Cedir altres espais públics per al desenvolupament 
d’activitats relacionades amb aquest servei. 
 
Per part de l’equip de govern el regidor Èric Plaza va respondre el següent: En primer lloc posar 
en valor el programes d’aprenentatge de llengües que a la ciutat se estan fent, especialment en 
l’àmbit dels centres docents. Hi ha diversos centres que a primària introdueixen l’anglès com a 
llengua d’alguna assignatura i a secundària també hi ha experiències interessants. En quant al 
francès calia ressaltar el programa BonJour Gavà per aprendre el francès. També cal esmentar 
els cursos d’idiomes que es fan des del programa de Formació d’Adults de l’Ajuntament de 
Gavà, i les nombres iniciatives privades que existeixen a la ciutat. En quant al seu prec, 
l’estudiarem. Com a intercanvi d’experiències i coneixements personals la ciutat disposa del 
Banc del Temps, on una borsa com la que vostè esmenta podria tenir-hi cabuda.  Dir-li que en 
l'actualitat l'espai jove la Casa Gran disposa de diverses comissions de participació juvenil ja 
autogestionades, així com un grup propi de conversa gratuït en anglès amb professor nadius. En 
el futur, amb la posada en marxa del servei voluntari europeu a Gavà això com la creació de la 
comissió/fòrum/Consell o comitè de joves, podrem temptejant amb més seguretat d'èxit la 
proposta que planteja. 
 
 
 
Un cop conclòs el torn de la formació política d’ERC, va començar el corresponent al Grup 
Municipal de GSSP. 
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En una primera intervenció el regidor d’aquest grup, sr. Juan-Carlos Bondía, va assenyalar que 
según el artículo 7 de la Declaración de los Derechos del Niño de la ONU de 1959 “El niño 
debe disfrutar plenamente de juegos y recreaciones, los cuales deben estar orientados hacia los 
fines perseguidos por la educación; la sociedad y las autoridades públicas se esforzarán por 
promover el goce de este derecho”. En ocasiones los ayuntamientos no tienen en cuenta los 3 
grados de accesibilidad en la creación de parques infantiles accesibles para todos los/as 
niños/as; y que todos ellos deberían cumplir con los criterios para poder ser accesibles sea cual 
sea su diversidad funcional. Los niños/as con diversidad funcional son muchas veces los 
grandes olvidados, al no tener voz propia como colectivo. No obstante, las encuestas realizadas 
a los padres y madres de estos menores evidencian la necesidad de que se creen espacios de 
juego inclusivos. Ante la inexistencia de zona de juegos en algunos barrios de Gavà y la 
ausencia de actualización de algunos parques ruego: Que el Ayuntamiento se comprometa a la 
creación y mantenimiento de más parques distribuidos por toda la ciudad, de fácil acceso 
universal (diseñados con criterios que permitan jugar a todos/as los/as niños/as, 
independientemente de su movilidad o diversidad funcional), en un entorno seguro, que 
disponga de juegos infantiles adaptados cuyo objetivo social sea inclusivo, para que los 
niños/as, con o sin diversidad funcional jueguen juntos/as; y que el ayuntamiento tenga en 
cuenta además, aquellos barrios de Gavà donde no existe ningún área de juego para niños/as o el 
área actual es insuficiente y deteriorado, como por ejemplo zona son Les ferreres, Clara 
Campoamor, Montserrat Roig, la Sentiu, Ca n´Espinós, Bruguers, Sant Lluis. 
 
La sra. Rosa-María Fernández, tinenta d’alcalde va dir que l’Ajuntament està treballant amb 
altres entitats i institucions que treballen per a la inclusió, en una Plataforma ciutadana per a 
potenciar la inclusió en tots les àmbits de la vida de les persones: L’educació, el lleure, 
l’habitatge, el treball, l’urbanisme, l’esport, la cultura. La nostra voluntat és que cada actuació 
que realitzem, tingui en compte la diversitat de les persones que integren la nostra societat i les 
seves necessitats, no deixant ningú al marge.  Aquesta ha estat la nostra actuació també a l’espai 
públic, on en aquest últim mandat s’han incorporant e instal·lat jocs adaptats al Parc de la Torre 
Lluch, al Passeig Maragall, a la Plaça Catalunya i al Parc de Can Trias. En aquesta  mateixa 
línia, amb el Programa JFB del 2016, a la llista inicial, s’ha presentat la col· locació de jocs 
adaptats als següents parcs: Parc infantil carrer Sant Martí, Plaça Solidaritat i Parc Sant Jordi. 
 
 
En un altre prec, també a càrrec del sr. Juan-Carlos Bondía, regidor de la formació política de 
GSSP, aquest exposà que el pasado miércoles 4 de mayo a las 12 horas, varias personas nos 
solicitaron información, para apuntarse a la bolsa de trabajo de Presec. En ese momento les 
acompañamos a la oficina de información y el personal del OAC informó a estas personas sobre 
las fechas de la convocatoria: martes 10 de Mayo: saldría la lista provisional; martes 10 y 
miércoles 11: Entrega de documentación requerida en esa lista; viernes 13 de Mayo: publicación 
lista definitiva. No obstante, el miércoles 4 de mayo ya había salido una lista en la que constaba 
una lista de admitidos o excluidos provisionales, que según el documento publicado (el cual se 
adjunta), informaba: Lunes 9/5/2016 antes de las 14.15h: aportar documentación que se les 
requiera. Martes 10/5/2016: publicación de listas admitidos, excluidos y que hasta las 14.15h 
del Miércoles 11/5/2016 sería el último día de reclamaciones. El miércoles 11 salió publicada 
una lista en la que dejaba claro que ya estaba cerrado el plazo de entrega de documentación a 
espera de las reclamaciones. Tras comprobar personalmente esta situación, debida claramente a 
la falta de una correcta transmisión de la información al personal del OAC por parte de quien 
corresponda, decidimos dejar constancia por escrito de ese incidente mediante instancia con 
número: 10418 y fecha 5/5/2016. Per tot això va formular el següent prec: Que se informe 
correctamente al personal del OAC sobretodo en aquellas materias que sean de cara al público. 
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Que en el caso de que haya habido un agravio hacia aquellas personas, que por estos errores de 
fechas, no hayan podido entregar la documentación, el gobierno municipal tome todas las 
medidas oportunas para subsanarlo.  
 
Pel que feia a aquest prec el sr. Jordi Tort va respondre que els hi sobtava que en cada Ple posés 
en dubte la capacitat i el treball de las treballadors municipals. D’altra banda, digué que eren els 
mateixos treballadors els qui traspassaven la informació entre ells i ells qui se la donaven i aquí 
no entrava l’equip de govern. Va donar unes dades de la darrera enquesta de satisfacció de 
l’OAC realitzada en novembre de 2015 sobre 133 persones, en la qual s’havien  descartat 26 
enquestes que donaven a tot la puntuació més alta. Tot i així, la nota mitja de valoració era d’un 
8,68 per part dels ciutadans i, en cap cas, cap resposta per sota del 8. Així doncs, es tractava 
d’un servei molt ben valorat que realitzaven les persones amb atenció al ciutadà. Va reconèixer 
que si bé era cert que va haver-hi un dia que hi hagué un malentès d’uns documents que van 
sortir abans de temps ho va titllar d’anecdòtic atès que els mateixos treballadors ho van resoldre 
donat que van anunciar als interessats per telèfon que el termini per presentar documents es 
perllongava fins el dia 11 i així es va fer, no havent-hi cap persona perjudicada. 
 
 
Contestat el prec, el mateix regidor de GSSP va passar a formular un segon en el qual, expresá 
que en el curso 2015/16 (más de 100 familias solo en guarderías) no pudieron matricular a sus 
hijos/as en los centros públicos de Gavà por la falta de plazas en los diferentes niveles 
educativos. De esta forma no se garantiza el derecho a una educación pública, gratuita y de 
calidad. Las listas de espera en guarderías públicas y educación infantil, año tras año son más 
largas, teniendo que asistir estas familias a centros privados para no dejar sin centro a sus 
hijos/as. Per tot l’anterior va preguntar: ¿Tiene pensado el gobierno actual solicitar la apertura 
en un plazo breve de alguna guardería municipal más, ampliando así la oferta pública 
insuficiente actual de guarderías y teniendo en cuenta que hay locales suficientes para ello? 
¿Qué actuaciones y reivindicaciones en los próximos meses tiene pensado realizar el gobierno 
para ampliar las líneas necesarias en la educación pública, y de mejora del presupuesto para los 
centros públicos y no solamente antes de las elecciones o un mes antes de las preinscripciones? 
 
El sr. Miquel-Àngel Díaz va respondre el següent: D’entrada no li accepto que ens acusi 
d’electoralistes en temes educatius. Portem molts anys treballant per millorar l’escola pública i 
concertada, i ho fem cada mes i cada any, no només en moments puntuals, per buscar rèdits 
electorals. És normal que aprofitem la preinscripció per fer campanya i accions a favor de les 
escoles, així ens ho demanen les direccions i les famílies. És un servei necessari que fan tots els 
governs municipals que es preocupen per l’educació. En quant a les reivindicacions que estem 
fent i pensem continuar fent, comentar-li que en els darrers mesos hem estat actius en reclamar 
al Departament d’Ensenyament que no tanqui un grup de P3 a la pública, com era la seva 
intenció, i ho hem aconseguit. Ara estem reivindicant que obrin un nou P3 a l’escola Marcel·lí 
Moragues, que ha tingut molt bona pre-inscripció. I continuarem demanant, tant com sigui 
necessari, que aprofitin la davallada de la natalitat per reduir ràtios a les escoles, a totes, 
públiques i concertades. Creiem que és una bona oportunitat per millorar l’educació. També 
reclamem que hi hagi major inversió en les escoles, des de les grans inversions que fan falta a 
l’ES Bruguers, com a les obres d’estiu que totes les escoles necessiten. Des de fa X anys, només 
l’ajuntament inverteix en obres d’estiu. En relació a l’obertura d’alguna escola bressol més, 
estic d’acord amb vostè que seria necessari, però resulta que la competència no és nostra, sinó 
de la Generalitat, i ens aquests moment la Generalitat no està por la labor. En quant es plantegi 
aquesta possibilitat no dubti que estarem interessats i posarem els mitjans per disposar d’una 
nova escola bressol pública. 



31 de 54 

 
 
A continuació, el sr. Miguel Herrera, regidor del grupo municipal de GSSP, va prendre la 
paraula per dir que en los últimos meses se puede comprobar la realización de unas obras en la 
fachada del ayuntamiento, un edificio de apenas 13 años y que ya está teniendo que ser 
reparado. Una reparación que costará más de 40.000 euros a nuestras vecinas y vecinos de 
Gavà. Evidentemente si en este plazo de tiempo el gobierno tiene que acometer una reforma es 
porque se han cometido fallos, que pueden ir desde el inicio con el propio proyecto técnico 
hasta el final de obra y su recepción. Ante esta situación, y este gasto que va a tener que soportar 
la ciudadanía de Gavà nos vemos en la obligación de encontrar al o a los responsables de este 
coste para las arcas públicas. Per tot l’anterior, va preguntar: ¿Quién hizo el proyecto técnico de 
la obra de construcción del ayuntamiento de Gavà y quién hizo la revisión o supervisión por 
parte del ayuntamiento; en qué fecha se firmó la recepción de la obra, y si la reparación actual 
corresponde a vicios ocultos o a un error del proyecto técnico, y quién cree el gobierno que es el 
responsable de que tengamos que estar realizando esta reparación cuyo coste asciende a más de 
40.000 euros? 
 
Sr. Herrera, --digué la sra. Rosa-Maria Fernández-- respecte a les preguntes que m’indica, li 
contestaré que el Projecte i la seva direcció va estar a càrrec del Sr. Albert i David Viaplana 
associats, la direcció executiva pel sr. Josep Blasco, la direcció contractada el sr. Albert Blanch i 
el seguiment de l’Ajuntament la sra. Sílvia Muntané. La recepció es va realitzar en maig del 
2003. I l’Empresa constructora responsable es la UTE Tiferca-Benjumea. La reparació respon a 
l’enfonsament de l’encofrat de la façana d’un mur de l’escala, entre les plantes 4 i 6, essent les 
plaques d’obra vista la que van ocultar l’enfonsament. Se està estudiant amb Serveis Jurídics, si 
existeix, alguna possibilitat de reclamar algun tipus de responsabilitat al promotor, bé per 
defectes constructius, o bé per sanejament  de vicis ocults, aquesta garantia per danys materials 
ocasionats per vicis o defectes de la construcció, ve regulada per la Llei d’Ordenació de 
l’Edificació, i és a aquesta la que marca el termini per a realitzar les conseqüents reclamacions.  
 
 
Per acabar el torn de precs i preguntes de GSSP, també el sr. Miguel Herrera va exposar --com 
antecedents de la pregunta que desprès faria-- que la Oficina Antifraude de Cataluña y el 
Juzgado de Tarragona tienen abiertas varias investigaciones vinculadas al "caso Inipro", sobre el 
supuesto amaño al adjudicar servicios municipales, entre ellas dos al Ayuntamiento de 
Viladecans, donde la Guardia Civil detuvo al primer teniente de alcalde del PSC, Joaquín 
Guerrero, y al ex jefe de gabinete del Ayuntamiento de Tarragona, Gustavo Cuadrado. En un 
comunicado, la Oficina Antifraude ha revelado que se llevan a cabo dos investigaciones, en el 
marco de la Operación Anfiteatro, sobre la vinculación entre Viladecans y la sociedad Inipro. 
También se investiga al Ayuntamiento de Tarragona y mantiene imputado a su alcalde el 
socialista Josep Félix Ballesteros, entre otros, a raíz de una denuncia de la CUP por la 
adjudicación supuestamente irregular de varios servicios a la empresa Inipro, cercana al partido 
socialista.  Joaquín Guerrero es el brazo derecho del alcalde socialista de Viladecans Carles 
Ruiz y Gustavo Cuadrado fue hasta octubre pasado uno de los principales colaboradores del 
alcalde Josep Fèlix Ballesteros, dos destacadas figuras de los socialistas catalanes. El alcalde 
Ballesteros figura entre los investigados del caso Inipro desde el pasado enero. También se ha 
detenido al director de Inipro, Ricard Campàs, militante socialista que fue candidato del PSC en 
unas elecciones catalanas, así como al responsable de una empresa de consultoría de Viladecans, 
Enrique Miró. Desde 2007 las empresas controladas por Inipro Iniciatives i Programes han 
obtenido por lo menos 105 contratos con ayuntamientos socialistas: Cornellà de Llobregat, 
Montcada i Reixac, Viladecans, l’Hospitalet de Llobregat y Gavà encabezan la lista. Esta 
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situación muestra una clara tendencia de ciertos ayuntamientos socialistas a favorecer, o incluso 
asignar de forma supuestamente irregular, contratos con ciertas empresas como Inipro que 
podrían tener una vinculación política con el PSC. Esta situación también genera una alarma 
social y enturbia aún más la ya devaluada imagen de los/as políticos/as. Con el fin de poder 
esclarecer la relación de nuestro ayuntamiento con la empresa Inipro y sus satélites -las 
sociedades Itinere, Gis Grup, Prodesc, Gallets Associats y Educare SXXI- y así evidenciar que 
nuestro ayuntamiento está fuera de esta trama de corrupción, desde Gavà, Sí se puede 
preguntamos: ¿Cuántos contratos firmó Gavà con Inipro, Itinere, Gis Grup, Prodesc, Gallets 
Associats y Educare SXXI o cualquiera de sus empresas satélite desde 2007 hasta el día de hoy, 
cuáles fueron y a cuánto asciende el importe de cada contrato? ¿Cuáles son los nombres de 
todos los cargos políticos, funcionarios y empleados del Ayuntamiento de Gavà que han pasado 
por Inipro, Itinere, Gis Grup, Prodesc, Gallets Associats y Educare SXXI o cualquiera de sus 
empresas satélite, desde 2005 hasta el día de hoy? 
 
El sr. Jordi Tort, tinent d’alcalde, va dir que, en primer lloc, el sr. Herrera volia aprofitar una 
qüestió que no tenia res a veure amb l’ajuntament per fer soroll qüestió que li semblava 
repugnant. A més, cap treballador de l’ajuntament, cap càrrec electe ni cap funcionari havia 
treballat en dita empresa lamentant que es tornés a posar en dubte al personal de l’ajuntament. 
L’empresa Iniciatives i Programes era una empresa que portava més de 25 anys prestant els seus 
serveis a diferents ajuntaments de diferents colors polítics. La tipologia de contractes que havia 
signat dita empresa amb l’ajuntament eren molt variats. En el 2012 se’ls hi va adjudicar 
licitacions com la gestió de La Casa Gran, elaboració del pla local de joventut, servei d’acollida 
infantil, servei del SIAD. En el 2013 el servei d’acollida, monitors de vacances en PAU, 
Informadors de suport al Gavamon, dinnamitzadors de drets humans, dinamitzadors 
socioculturals, centre obert, el servei del SIAD i la gestió de la Casa Gran. En el 2014 la 
prestació de servei psicològic del SIAD, la prestació del servei jurídic del SIAD, les vacances en 
PAU, el servei dinamitzador de projecte de drets humans, el servei obert de la Casa Gran, la 
gestió de la Casa Gran i el Centre Obert. En el 2015, la gent d’acollida, les vacances en PAU, el 
Centre Obert, la Casa Gran, el Servei d’assessorament per a la implementació de polítiques 
d’Igualtat. Aixa doncs, la majoria de contractes amb aquesta empresa havien estat fets en 
l’àmbit de polítiques d’igualtat, joventut i cooperació essent la satisfacció molt alta i havien 
estat revisats pels departaments de secretaria i intervenció.  En els propers dies tindria còpies 
dels expedients perquè en el termini de 24 hores era impossible recopilar tota al informació  
 
 
 
Finalment, i en quant els precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint-
i-quatre hores d'antelació al començament de la sessió, li va correspondre fer ús de la paraula al 
Grup Municipal del PP.  
 
En una primera el regidor del PP, sr. Josep Llobet, formulava a l’equip de govern una pregunta 
esposan que en els darrers caps de setmana vàren observar un panell de control de velocitat a 
l'Avinguda del Mar a l'alçada de la Zona Esportiva de Can Torelló on es marcava la velocitat del 
vehicles sentit poble i si superaven els 50 Km/hora, la velocitat es mostrava en color vermell. 
Per tot l’exposat va preguntar: Quin és el capteniment del Govern Municipal sobre aquest 
sistema de control, es tractava d'algun a prova pilot, s'estendrà a altres zones de la ciutat o dies i 
quina la valoració que fa, a més de les conseqüències pels conductors que superaven la velocitat 
permesa en aquell tram? 
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La sra. Rosa-María Fernández, tinenta d’alcalde, va respondre que es tractava d'una prova pilot, 
per valorar la possibilitat d'incorporar-la en les vies de la ciutat on s'ha analitzat que existeix  un 
major índex d'accidentalitat. En diferents municipis ja s'havia incorporat demostrant-se la seva 
eficàcia en  la prevenció d'accidents. A més de la prevenció que suposa informar als conductors 
de la velocitat a la qual està circulant, facilitava unes dades estadístiques relacionades amb 
l’aforament, amb la quantitat de vehicles que circulen per la via durant les 24 hores del dia, la 
velocitat dels mateixos i el percentil idoni  de la velocitat a la qual s'hauria d'adequar cada via 
(conduir a una velocitat segura) i les hores en què es produeixen els repunts, fet que permet  
adequar el servei de Radar i/o el de la  Policia  en el moment i lloc adequat en ares a reduir la 
sinistralitat. 
 
 
Tot seguit, es va passar a una segona pregunta del PP.  I així la sra. Mónica Parés, com 
antecedents, es va referir a que amb l’arribada de l’estiu s’incrementa el nombre de visitants a la 
nostra ciutat, especialment, al litoral. En molts casos, es tracta de visitants potencials que la 
nostra ciutat podria rebre al llarg de la resta de l’any si coneguessin l’oferta turística de la que 
disposem. Per tot l’exposat va preguntar: Quines actuacions té previst dur a terme el Govern 
Municipal per tal de donar a conèixer l’oferta turística de la ciutat: llocs d’interès, esport, oci, 
natura, restauració entre aquelles persones que visiten les nostres platges durant l’estiu per tal de 
fomentar el turisme durant tot l’any? 
 
El sr. Ramon Castellano, tinent d’alcalde, va assenyalar que el Govern Municipal estava 
treballant per promocionar i posicionar Gavà com a destinació turística. Durant els mesos de 
juliol, agost i setembre es procedirà a recollir, mitjançant una sèrie d'enquestes, informació que 
ens pugui aportar la tipología de visitant al nostre municipi. Aquestes dades serien 
complementàries a les que ja estaven recollint i que els hi arribaven per altres vies i en altres 
èpoques de l'any. Des d'aquest punt d'informació turística també estava previst facilitar al 
visitant informació dels principals recursos turístics de la ciutat, les princpals activitats que es 
desenvolupin durant els mesos d'estiu i altres publicacions que ajudaran a donar a conèixer 
Gavà al màxim de persones possible. Tot i que el visitant d'estiu era molt important, no era 
l'únic que ens podia donar les pautes a seguir en l'elaboració de l'estratègia de promoció i difusió 
de Gavà. És per aquest motiu que per tal d'elaborar una bona estratègia caldrà conèixer el 
visitant potencial i donar resposta a les seves necessitats així com analitzar l'oferta existent, la 
seva capacitat d'adaptació i el seu nivell de compromís més enllà dels mesos d'estiu.  
 
 
De nou intervingué la sra. Parés, regidora del PP, per dir que al Butlletí Oficial de la Província 
de Barcelona de 17 de maig es publicava l’anunci de ”contractació per a l’execució del projecte 
d’actuacions d’estiu 2016. Adequació i millora dels col·legis públics d’educació infantil i 
primària de Gavà”. Va formular la següent pregunta: Quins seran els col·legis públics de Gavà 
en el que es duran actuacions de millora durant l’estiu de 2016, tot detallant per a cada un d’ells 
el tipus d’actuació, durada de les obres i cost de les mateixes? 

 
El sr. Miquel-Àngel Díaz, tinent d’alcalde, primer de tot va voler aclarir que les competències 
en millores dels centres escolars corresponien a la Generalitat de Catalunya. Durant molts anys, 
l’ajuntament col·laborava amb el 50% de les mateixes. Des de fa uns anys la Generalitat va 
deixar de posar diners i ara és únicament l’ajuntament qui inverteix en obres d’estiu. En relació 
a la pregunta digué que les obres que es farien eren les següents: 
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Centre Escolar Descripció obres Pressupost 
CEIP L’Eramprunyà Renovació lavabos i instal· lació de 

baranes a l’espai exterior 
11.687,67 € 

CEIP Jacme March Continua la renovació de l’aplacat de 
fusta del menjador i instal· lació de 
línia de vida a la coberta de l’edifici 
principal 

22.194,99  € 

CEIP Joan Salamero Pintat part inferior de la façana, millora 
enllumenta de la pista esportiva, pintat 
parcial de les baranes exterior 

30.735,44 € 

CEIP Marcel·lí 
Moragas 

Renovació lavabos i reparació d’uns 
pilars de formigó 

35.844,22 € 

CEIP Salvador Lluch Renovació lavabos, renovació de 
finestres i reparacions vàries a la sala 
de calderes. 

46.751,47 € 

CEIP Gavà Mar Reparació de lames de fusta i reparació 
d’un vidre. 

 2.786,21 € 

TOTAL  150.000 € 
 
A més, totes les obres es faran durant el període d’estiu. 
 
 
Seguidament va prendre la paraula el regidor Josep Llobet per manifestar que atesa la recent tala 
de pins realitzada a la pineda de Gavà, a l’Avinguda Europa, amb motiu de l’aparcament 
provisional previst per aquest estiu. Atesa la necessitat de mantenir, protegir i conservar el ver 
urbà sense tales i amb replantació de l’arbrat. Per tot l’exposat formulava la següent pregunta: 
Quina ha estat la dimensió de verd urbà retirat del solar destinat a aparcament provisional aquest 
estiu a l’Avinguda d’Europa? Quants pins han estat retirats? Quants d’ells talats i quants 
replantats tot justificant el motiu de la tala? Quins estudis tècnics s’han realitzat per que l’espai 
sigui adequat a la nova funció amb el menor impacte medi ambiental? 
 
La sra. Rosa-María Fernández va respondre que d’acord amb el que es va indicar a la nota de 
premsa i la resposta als regidors de C’s i ERC, Miguel Angel Ibáñez i Marta Jiménez i Iborra, 
respectivament, si ho estimava --questió que va fer el sr. Llobet-- donaria per reproduïda la 
contesta realitzada amb anterioritat.  
 
 
Finalment i acabant el torn de precs i preguntes, la sra. Mónica Parés,  donat que --digué- al mes 
de febrer ja van presentar un Prec sol·licitant al Govern Municipal que implantés la mesura de 
Patis Oberts durant les vacances de Setmana Santa com a part del Projecte Educatiu de ciutat i 
no es va fer. Atenent les properes vacances d’estiu i seguint l’exemple del Curs 2014-2015, 
caldria recuperar aquesta mesura de conciliació de la vida personal, laboral i familiar. Atesa 
l'obertura de patis escolar com a part del Projecte Educatiu de ciutat. És per tot l’exposat, que va 
formular la següent pregunta: Quina és el capteniment del Govern Municipal sobre la 
implantació de la mesura de patis oberts als centres educatius de la ciutat i en quins centres té 
previst instaurar aquest mesura a les properes vacances d’estiu com ja es va dur a terme durant 
l’any 2015 a dues escoles de la ciutat tot detallant les escoles, dies i horari d'obertura? 
 
La resposta de l’equip de govern la va dur a terme el sr. Miquel-Àngel Díaz manifestant que el 
proper 15 de juny s’obrien els patis dels col·legis del Salvador Lluch, el Jacme March i 
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l’Eramprunya. S’obririen tots els mesos, excepte el mes d’agost. L’horari serà dissabtes i 
diumenges a la tarda. Als mesos d’estiu s’obrirà de 18 a 21 h, i als mesos d’hivern de 17  a 20 h. 
Aquesta era un projecte que els hi ens agradava molt. Creien que era positiu per a les escoles i la 
ciutat que hi hagin espais oberts de relació i de socialització, que fomenti un ús lúdic, 
comunitari i responsable dels centres escolars. Potencia una visió més positiva i propera de 
l’escola tant pels joves com per a les seves famílies. A més, a les escoles tenir activitat fora de 
l’horari escolar també els hi anava bé ja que s’eviten conductes incíviques o fins i tot 
vandalisme.  El projecte contempla, a més, una tasca d’atenció sòcioeducativa als adolescents i 
joves que ho requereixin ja que hi ha un dinamitzador que actua quan es necessari donant suport 
en moments de conflictes o proposant activitats si els joves no proposen què fer en l’espai. 
 
 
1  - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICI PAL GAVÁ, SÍ SE 

PUEDE, EN APOYO A LAS CONSULTAS POPULARES Y A UNA MAYOR 
PARTICIPACION DE LA CIUDADANÍA.  

 
A lo largo de estos últimos años hemos observado como crece diariamente la demanda, y por lo 
tanto la necesidad, de involucrar de forma más activa a la población en los asuntos políticos, los 
cuales terminan afectando directamente a las vidas de todas y todos nuestros conciudadanos. 
 
Los movimientos sociales surgidos en nuestro estado en el último lustro se caracterizan por la 
reivindicación de una mayor participación social, tanto de las políticas específicas, como de la 
configuración del estado del que forman parte. 
 
El Movimiento del 15M, también llamado Movimiento de los Indignados del cual este mes 
hemos cumplido 5 años, pedía promover una democracia más participativa alejada del 
bipartidismo PSOE-PP y del dominio de bancos y corporaciones, así como una «auténtica 
división de poderes» y otras medidas con la intención de mejorar el sistema democrático. 
Movimiento que ha terminado teniendo su reflejo a nivel internacional como el Movimiento 
“Occupy Wall Street” en Estados Unidos, el Movimiento “YoSoy132” en México, o el reciente 
movimiento francés “Nuit debout”. Todos ellos son movimientos sociales que piden una mayor 
participación de la gente en los asuntos importantes de cada país. En definitiva una mayor 
participación ciudadana, y una mayor capacidad de la ciudadanía para poder expresarse con 
libertad y en términos en los que sea escuchada, y no solo como un mero sujeto activo cada 4 
años en periodo electoral. 
 
En nuestro estado se han realizado consultas tanto a nivel local, autonómico y estatal a lo largo 
de nuestra historia reciente. Pero el número de ocasiones en los que se pregunta a la gente, 
haciéndoles partícipes directos de las decisiones que les afectan, ha sido demasiado bajo. Desde 
1936 se han celebrado en España seis referendos nacionales, y otros diez parciales. De entre los 
nacionales, dos de ellos se celebraron durante el franquismo y en la actualidad se cuestiona su 
validez. Tras la reinstauración de la democracia en España en 1977 se han llevado a cabo tres 
referendos en todo el estado, sirviendo el primero de ellos para aceptar el texto constitucional. 
Esto demuestra la enorme carencia democrática de nuestro país, y el enorme miedo de las élites 
a dialogar con la gente y preguntarles su opinión. 
 
Esta insensatez de comportamiento antidemocrático ha generado enormes tensiones en nuestra 
nación, tensiones que se han visto agravadas en los últimos años del gobierno del Partido 
Popular, y en general de todas y todos aquellos políticos que deciden hacer política a espaldas 
de la gente. La incapacidad de algunos partidos para articular nuevas formas de participación 
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ciudadana que desemboquen en una Democracia Real está generando un enorme 
distanciamiento entre el pueblo y las instituciones. Y aún más, sin necesidad de articular nuevas 
formas de participación todavía hay partidos que se niegan a consultar al pueblo las cuestiones 
más relevantes utilizando las herramientas democráticas ya existentes, como los referendos, o 
en general, las consultas populares. 
 
Así pues, teniendo en cuenta todo lo expuesto y siendo conocedores de las herramientas que 
actualmente tiene nuestro sistema para hacer más partícipe a la población en las decisiones que 
directamente les afectan, el Grupo Municipal de Gavà, Sí se puede propone la adopción de los 
siguientes  
 
ACUERDOS 
 
1.- Instar al gobierno de España y a los órganos competentes a que fomenten e incentiven el uso 
de las consultas populares a todos los niveles de la Administración, y que éstas tengan carácter 
vinculante, y donde su incumplimiento no solo tenga consecuencias políticas sino también 
legales. 
 
2.- Pedir al gobierno de España y a los órganos competentes que realicen referéndums 
vinculantes sobre las cuestiones y las políticas más relevantes de nuestro estado.  
 
3.- Exigir al gobierno de España y a los órganos competentes que realicen una consulta 
vinculante sobre qué forma política de Estado desea la población para nuestro país, esto es un 
referéndum sobre monarquía o república. 
 
4.- Exigir al gobierno de España y a los órganos competentes que realicen una consulta 
vinculante en cada territorio sobre la forma en que desean relacionarse los diferentes territorios, 
naciones o nacionalidades con el resto del conjunto del Estado, como claramente es el caso del 
Referéndum en Catalunya. 
 
5.- Comunicar este acuerdo a todos los grupos políticos del Parlament de Catalunya, del 
Congreso de los Diputados, y a la ciudadanía a través de los medios de comunicación 
municipales. 
 
La proposta de Declaració Política presentada pel grup municipal GSSP, relativa a les 
consultes populars i a una major participació de la ciutadania, no va resultar aprovada atès que 
en la votació va obtenir set (7) vots a favor (3 ERC, 2 GSsP i 2 CiU), catorze (14) en contra (8 
PSC, 4 C's i 2 PP) i cap abstenció, sense aconseguir, per tant, el vot favorable de la majoria 
simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest 
moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 
El ponent de la Declaració Política, el regidor Miguel Herrera, pertanyent al grup municipal 
Gavà, Sí se Puede, va donar lectura al text presentat i, tot seguit, el sr. Antoni Rafanell, regidor 
de la formació política de CiU  va anunciar que des de CiU votarien a favor de la Declaració en 
recolzament a les consultes populars i a una major participació de la ciutadania. 
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En aquest sentit, defensaven el dret a decidir de tots aquells pobles i nacions que vulguin 
consultar als ciutadans per decidir el seu futur polític com és el cas català, defensaven el dret 
democràtic dels catalans i les catalanes a poder escollir, mitjançant una pregunta clara, una 
resposta clara i una majoria clara el futur polític del seu país, defensaven el respecte per la 
dignitat i la llibertat de les persones i, en conseqüència, dels pobles i de les nacions,  
 
De la mateixa forma, donarien ple suport als acords que s’han aprovat al Parlament de 
Catalunya en matèria del dret a decidir i que CiU va votar-hi a favor i actuarien d’acord a la 
majoria parlamentària que va sorgir de les eleccions del 27 de setembre amb un mandat clar a 
favor d’assolir la independència. 
 
 
La intervenció del grup municipal del PP va anar a càrrec del sr. Josep Llobet, qui d’entrada 
digué que la formació política que representa votaria en contra de l’aprovació de la Declaració 
Política. Va argumentar dita decisió no pel fet que no estiguessin a favor de la participació 
ciutadana ni de les consultes populars o referèndums que evidentment hi estaven d’acord sinó 
més aviat perquè diferien del model que es proposava en la Declaració Política 
 
Considerava que com cada quatre anys els ciutadans tenen la possibilitat d’escollir els partits 
polítics que volen que els representin tant a nivell estatal com autonòmic com local el proper 26 
de juny era el millor referèndum per a la ciutadania atès que podrà escollir a les forces 
polítiques en base als que tinguin programes polítics més afins.  
 
Atès que tant a la Constitució com a l’Estatut d’Autonomia de Catalunya s’assenyalava quin 
tipus de referèndums i consultes es poden realitzar i com a la Declaració Política s’havia afegit 
un punt relatiu a donar suport al dret a decidir que el PP no compartia va avançar que votarien 
en contra.  
 
 
Seguidament i per part del grup municipal d’ERC el sr. Andreu Pérez va dir que com es tractava 
d’una qüestió recurrent que ja s’havia debatut en varies ocasions en seu plenària no va voler 
repetir els arguments d’altres vegades i es va centrar en els partits que responien amb un no al 
referèndum  al·legant la manca de cobertura legal per aquest tipus de consulta en els termes que 
es volia fer i que on estava escrit que la gent pogués tenir dret a decidir o a ser consultada. 
 
No entenia com hi havia partits que permetien fer consultes per actuacions com les del PAM i, 
en canvi, per qüestions molt més importants s’hi negaven en rodó, atribuint-lo a una manca de 
qualitat democràtica i al fet que molta gent havia passat 40 anys amb aquell general tant popular  
i això havia comportat la creació de ciutadans molts adormits democràticament i que 
consideraven una bestiesa reforma la Constitució. 
  
Va posar com a exemple que el 9N la gent tenia tres opcions, per una banda, hi havia qui 
incitava a la participació democràtica de forma pacifica, d’altra banda, hi havia qui es mantenia 
al marge, opció molt legítima i, finalment, hi havia qui la gent del no: denuncies  policia, CNI, 
fiscalia, premsa cavernícola, gent que no estava acostumats a la democràcia. 
 
Per a la formació política d’ERC la democràcia era donar la veu al poble per les qüestions 
importants i, per aquest motiu, s’havien de crear mecanismes per afavorir la democràcia i 
participació i per assolir-ho s’havien de reformar les lleis. 
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El sr. Francisco Gavilán regidor del grup municipal de C’s, va manifestar de forma literal, el que 
segueix: “Leyendo esta declaración política nos han sorprendido diversas afirmaciones, que sin 
duda no son ciertas. Están pidiendo y cito textualmente “poder expresarse con libertad”, con lo 
que nos vemos en la obligación de recordarles que gracias a nuestra Constitución Española 
tenemos total libertad para expresarnos libremente, no como ustedes pretenden hacer creer. Por 
suerte, existe la libertad de expresión y haciendo uso de ella, nos alegramos de que ustedes 
puedan presentar esta declaración. 
 
También queremos aclarar que nuestra democracia posee varios sistemas de democracia directa 
y semi-directa, no como en algún país de Sudamérica donde un líder político mantiene en 
prisión a presos, catalogados como presos políticos  –según amnistía internacional, véase el caso 
de Leopoldo López- y al mismo tiempo este líder político no respeta su propia constitución ya 
que está evitando hacer un referéndum revocatorio, solicitado por su pueblo.  
 
Del mismo modo podemos observar como en Grecia el partido de Syriza realizo un referéndum 
donde se mostró un rotundo rechazo a las condiciones del rescate propuesto por el BCE y el 
FMI. Pero a pesar de esto el gobierno heleno no hizo caso a su población. No sabemos si son 
estos las consultas populares que demandan.  
 
Nuestro partido está a favor de los referéndums, pero dentro del marco legislativo, el cual fue 
aprobado mediante referéndum con el 87,78 % del Sí a la Constitución de todos los españoles. 
Más concretamente en Cataluña se dio el Sí con un 90,5%, y queremos aclarar que este 
referéndum incluía la forma de relacionarse con los diferentes territorios del conjunto de 
España.  
 
Nuestro marco legislativo recoge distintos tipos de referéndum en el marco del proceso 
autonómico tal y como han manifestado otros concejales. 
  
Sólo aclararles que desde Ciutadans no nos oponemos a que se realicen referéndums, pero 
queremos que se realicen desde dentro de nuestro marco legislativo, con las mayores garantías 
democráticas, y que se desarrolle la democracia directa o semi-directa acercando el pueblo a las 
instituciones. 
 
Por último recordarles que a pesar de que quieran hacer suyo el eslogan de democracia real, 
deben saber que vivimos en un sistema democrático real, que sin duda necesita reformas y 
modernizarse en muchos aspectos. Pero que nos ha traído 38 años de libertad y democracia 
representativa. Este último es un aspecto muy importante, sobretodo hoy en día que la sociedad 
nos pide un gran consenso, ya que cada vez más la polarización del poder político refleja la rica 
diversidad de pensamiento que existe en nuestra sociedad.” 
 
 
El sr. Miquel-Àngel Díaz, tinent d’alcalde, en representació del grup municipal del PSC va voler 
posar de relleu que havien fet arribar un conjunt de propostes amb l’ànim de fer costat un 
posicionament que compartien com era el de promoure la qüestió de les consultes però que 
finalment no havien estat acceptades.  
 
Considerava que calia reforçar els instruments de democràcia participativa i així ho van fer en 
seu parlamentària quan van donar suport a l’aprovació de la llei de populars no referendàries i 
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d'altres formes de participació ciutadana però els partits sobiranistes la van fer servir, de manera 
partiditsta, per fer un cosa distinta per la que es va crear. 
 
Es va mostrar sorprès per l’exposició de motius de la Declaració perquè, d’una banda, el grup 
de GSSP s’apropiava del moviment dels indignats considerant-ho lamentable, d’altra banda, no 
era veritat que sempre havia existit el bipartidisme POSE-PP, i finalment feien una barreja de 
referèndums amb el franquisme.  
 
També va titllar de poc rigorós el text de la Declaració donat que es demanava que es fessin 
consultes a cada territori dubtant de la viabilitat d’aquesta proposta en un país seriós. 
 
En relació a les reformes constitucionals digué, en primer lloc, que el partit polític que la 
impulsava s’havia de creure que volia reformar-la, ara bé, si el que volia era utilitzar un intent 
de consultes, referèndums i tot això per imposar el seu posicionament partidista com a tàctica 
llavors hi havia un problema i, al seu parer, era el que practicava GSSP.  
 
Per tot l’exposat anteriorment va avançar que votarien en contra de l’aprovació de la Declaració 
Política.  
 
 
Va intervenir de nou el sr. Miguel Herrera, regidor de GSSP, adreçant-se al sr. Gavilán per dir-li 
que presentaven la moció perquè la gent pogués expressar-se i participar i que el més assenyat 
en aquests moments era parlar d’Espanya i no anar plorant de Veneçuela o Grècia atès que no 
havien mogut un dit per ajudar a la gent desnonada pregant-los que no donessin suport a bancs i 
multinacionals i comencin a condemnar el franquisme. 
 
En relació a la intervenció del PSC va dir que no s’havien llegit la Declaració Política perquè a 
resultes del que havien dit no era possible que l’haguessin llegit. Afegí que el PSOE havia estat 
molts anys governant i en aquest temps podien haver fet una reforma de la Constitució però mai 
ho havien proposat no entenent ara aquesta postura progre de fer d’Espanya un lloc millor quan 
havien tingut temps de sobra per fer-ho. 
 
Per acabar digué que no s’explicava d’on treia el sr. Díaz que el grup municipal de GSSP 
s’havia apropiat del moviment dels indignats perquè a la Declaració no ho posava pas pregant 
que deixessin de mentir. 
 
 
2 - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIP AL D'ESQUERRA  

REPUBLICANA DE CATALUNYA, EN SUPORT ALS AJUNTAMENTS  
INVESTIGATS PER L'AUDIÈNCIA NACIONAL I AL DRET A DE CIDIR  

 
Exposició de motius  
 
El dret a l’autodeterminació dels pobles és un dret fonamental reconegut pel Dret Internacional 
en diversos tractats. Prenent com exemple el Pacte Internacional dels Drets Civils i Polítics de 
les Nacions Unides, ratificat pels estats francès i espanyol, que en l’article 1 proclama: «Tots els 
pobles tenen dret a l’autodeterminació. En virtut d’aquest dret determinen lliurement el seu 
estatus polític i procuren també pel seu desenvolupament, econòmic, social i cultural». Les 
diverses nacions de l'Estat doncs són dipositàries d'aquest dret ja que es troben constituïdes com 
a pobles i per tant com a subjecte indiscutible de dret. 
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Per aquest motiu el poble de Catalunya s'ha manifestat de manera massiva els darrers anys i el 
Parlament de Catalunya ha expressat, en diverses ocasions, i de forma majoritària, el 
reconeixement del dret a l’autodeterminació dels pobles així com la voluntat de recolzar 
l’exercici del dret a decidir.  A més a més, el poble de Catalunya, mitjançant l'aprovació al seu 
Parlament de la resolució 5/X del 23 de gener del 2013 es va reconèixer a si mateix com a 
subjecte de caràcter polític i jurídic sobirà. 
 
En aquest ordre de coses i recollint així la voluntat popular democràticament expressada, el 
passat 9 de novembre, el Parlament de Catalunya va aprovar la Resolució 1/XI  sobre l’inici del 
procés polític a Catalunya com a conseqüència dels resultats electorals del 27 de setembre de 
2015. Per donar suport a aquesta Resolució, el món local de Catalunya (ajuntaments, consells 
comarcals i diputacions) ha anat aprovant una moció que, a hores d’ara, ja ha estat secundada 
per 280 institucions de representació local a través dels seus plens. Una manifestació política, 
una expressió plenament legítima. El món local és sobirà i ha de poder expressar-se amb 
llibertat. 
 
Arran d’aquests acords, l’Estat espanyol i determinats àmbits judicials, clarament polititzats, 
han iniciat una persecució indigna contra ajuntaments catalans  i els seus regidors i regidores. A 
més, l’Audiència Nacional ha obert una causa general, per investigar l’Associació de Municipis 
per la Independència, l’Associació Catalana de Municipis i l’Assemblea Nacional Catalana. 
 
L’obstinació de la Fiscalia per judicialitzar el procés independentista intentant obrir vies per 
atemorir, a través de l’amenaça d’un procés judicial, als regidors i regidores dels nostres 
Ajuntaments s’ha vist emparada pel Magistrat Ismael Moreno del Jutjat Central d’Instrucció 2 
de Madrid amb l’excusa de les resolucions aprovades en suport a la Resolució del 9N del 
Parlament de Catalunya. 
 
Així, tal i com hem vist en les darreres setmanes, mentre que altres magistrats, com De la Mata, 
han optat per considerar que de cap manera podia considerar-se com a constitutiu dels delictes 
de sedició o rebel· lió els actes de suport a la Resolució del Parlament per part dels regidors amb 
arguments tant contundents com que la mateixa fiscalia no havia denunciat als parlamentaris 
promotors de la Resolució del 9N, el Magistrat Ismael Moreno, -cèlebre pel cas dels 
«titiriteros»-, no només manté oberts tres procediments concrets contra els Ajuntaments de Vic, 
Girona i Deltebre sobre les mocions de suport al 9N sinó que, a més, és el responsable d’una 
ordre genèrica als Cossos i Forces de Seguretat de l’Estat per tal que es dirigeixin als 
Ajuntaments del país que han aprovat mocions de suport per tal que li aportin tota mena 
d’informació. 
 
En relació als antecedents exposats es proposa al Ple l’adopció dels següents 
 
ACORDS: 
 
Primer.-  Mostrar el rebuig de l’Ajuntament de Gavà als requeriments enviats per ordre de 
l'Audiència Nacional espanyola a gairebé tres-cents ajuntaments catalans per haver aprovat una 
moció de suport a la Declaració 1/XI del Parlament de Catalunya. 
 
Segon.- Donar ple suport a les persones que, a causa d'aquests requeriments puguin ser 
encausades o citades a declarar per part de l'Audiència Nacional, recordant el dret fonamental a 
la lliure expressió. 
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Tercer.- Declarar, una vegada més, que el dret a l’autodeterminació és un exercici eminentment 
cívic i democràtic que ha de ser reclamat i defensat des de totes les institucions que emanen de 
la voluntat popular i, molt particularment, des dels ajuntaments entesos com  l’administració 
més propera a la ciutadania. 
 
Quart.-  Així mateix, recolzar les mobilitzacions que es convoquin per donar suport a les 
persones encausades i als ajuntaments requerits cridant a tots els veïns i veïnes de Gavà a 
participar-hi. 
 
Cinquè.- Comunicar l’adopció d’aquests acords a les entitats municipalistes de Catalunya, al 
Parlament de Catalunya,  al Govern de la Generalitat de Catalunya, al Govern de la Generalitat 
Valenciana, al Govern de les Illes Balears, al Govern d’Aragó, i als governs de l’Estat espanyol i 
francès. 
 
Sisè.- Donar a coneixer aquests acords a través dels mitjans de comunicació públics locals. 
 
La proposta de Declaració Política presentada pel grup municipal d'ERC , de suport als 
Ajuntaments investigats per l'Audiència Nacional i al dret a decidir,   no va resultar aprovada 
atès que en la votació va obtenir set (7) vots a favor (3 ERC, 2 GSsP i 2 CiU), catorze (14) en 
contra (8 PSC, 4 C's i 2 PP) i cap abstenció, sense aconseguir, per tant, el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

--------- 
 
El sr. Albert Massana, regidor del grup municipal d’ERC, d’entrada, digué que s’havien petites 
correccions a la Declaració Política manifestant que el text de la mateixa provenia del col· lectiu 
de la CUP. Seguidament, va procedir a la seva lectura. 
 
 
Per part de la formació política de CiU el sr. Antoni Rafanell digué que, com no podia ser 
d’altre manera, el grup municipal que representa votaria a favor de l’aprovació de la Declaració 
Política de suport als ajuntaments investigats per l'Audiència Nacional i al dret a decidir.  
 
Afegí que volien assolir la Independència de Catalunya per una via legal i democràtica, tal i 
com aquest procés va iniciar-se. No obstant, va advertir que aquestes institucions existeixen i 
calia respondre davant d’elles ja que la desobediència deslegitima però seria el marc jurídic 
català el que els hi marcaria les actuacions futures per tal d’assolir la plena sobirania de 
Catalunya i desacatar l’espanyol. 
 
 
La següent intervenció va ser la de la sra. Mónica Parés, regidora del grup municipal del PP, qui, 
de manera literal manifestà el següent: “El mes de desembre de 2013, el llavors, President de la 
Generalitat de Catalunya, llavors de Convergència i Unió, el Senyor Artur Mas, va anunciar la 
celebració d’una consulta sobiranista el 9 de novembre de 2014. I per aquella celebració i pel 
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desafiament que alguns dirigents catalans del moment varen fer a les lleis i a l'Estat de Dret, van 
ser imputats per diversos delictes. 
 
Un any després, no sabem si aprofitant aquell primer aniversari de la seva consulta (que els va 
portar a que fins i tot hi hagués menys independentistes a Catalunya segons les enquestes 
publicades) doncs van tornar a emprar el Parlament de tots els catalans per aprovar una 
Resolució sobre l'inici del procés polític a Catalunya com a conseqüència dels resultats 
electorals del 27 de setembre de 2015. 
 
I és clar, davant d'aquest nou desafiament, les lleis i l'Estat de Dret que són fonamentals per 
mantenir viva la democràcia al nostre país, han d'actuar. 
 
El que no es pot fer és al revés, que un Parlament no compleixi les lleis. Perquè més enllà de 
l'àmbit subjectiu de les persones que es senten independentistes i ho volen ser, està l'àmbit 
objectiu que és el que regeix la nostra democràcia i convivència, amb unes regles del joc que no 
ens podem saltar. 
 
No les podem saltar ni com a persones, perquè demostraríem que uns ens creiem per sobre de la 
llei i dels altres, però tampoc ni com a institucions i en aquest cas, els Ajuntaments on vostès 
demanen que es faci i faci el nostre. 
 
No ho pot fer un ajuntament i una ciutat com la nostra on ha quedat clar que es pot treballar des 
de la pluralitat perquè plural i minoritàriament independentista són els nostres veïns i veïnes. 
 
No volem formar part d'un llistat de municipis que reten a l'Estat amb una Declaració del 
Parlament. Volem formar part d'un llistat de municipis a les que la Generalitat torna els diners 
que ens deu perquè això sí que és legal, just i objectiu i tenim dret a demanar el que és nostre. 
 
I tampoc volem tenir un posicionament favorable en aquesta Declaració Política en la que a 
més, fan esment del jutge com el dels «titiriteros». Ho fan en to suposadament despectiu? Estan 
a favor que a activitats per a infants es facin crits i proclames a favor de la banda Terrorista 
ETA? Els hi hagués semblat que en algunes de les actuacions del passat Festival de Titelles 
s'hagués cridat un «Viva Espanya»? No, no… Ja ens guardarem prou com deia l'àvia! 
 
Senyors d'Esquerra Republicana de Catalunya, la intromissió en altres poders de l'Estat no és 
bona. És quasi tant perjudicial com convidar a un Parlament de tots els catalans a un reconegut 
que no reconvertit terrorista com va fer la Presidenta del Parlament, antiga regidora del seu 
Partit, al despatxar en castellà, això sí, perquè els dos són molt escrupolosos amb  Espanya però 
gràcies a la seva llengua es comuniquen i gràcies al nostre Estat Espanyol, Social i Democràtic 
de Dret es van poder reunir. 
 
Per tant, no confonguin llibertat d'expressió amb moralitat. No confonguin dret 
d'autodeterminació amb independència, en definitiva no confonguin vostès al personal. 
 
I a més, sabent que aquesta Declaració prové d’un grup radical d’esquerres com la CUP el, el 
Partit Popular hi votarà en contra.” 
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El sr. Miguel Herrera, regidor del grup municipal de GSSP, va manifestar que si en alguna cosa 
estaven d'acord era en el fet que a la gent se li ha de consultar tot, i que serà l'apoderament del 
poble el que aconseguirà canviar i millorar la destinació i el futur del nostre estat.  
 
De la mateixa manera, creien que les situacions polítiques han de romandre en l'àmbit del 
polític, i estaven d'acord de forma general en la idea exposada en els acords d'aquesta 
declaració, atès que opinaven que en cap cas hauria d'haver-se tractat aquesta qüestió en els 
jutjats. Utilitzar d'aquesta forma els recursos de l'estat els hi semblava irresponsable tant a nivell 
legal com a polític, però sobretot irresponsable a nivell social. Eren aquest tipus d'actituds les 
que engrandien l'antipatia de la ciutadania cap a les institucions i la desafecció que constantment 
observaven. 
 
Creia que la solució a aquesta situació, generada i animada per partits polítics, i no per 
moviments ciutadans, havia de ser política i social no havent-hi millor solució que perdre la por 
atroç que tenien els partits clàssics i obsolets a preguntar-li a la gent. En aquest sentit, preguntar-
li al poble què és el que desitja mai hauria de ser considerat un problema, i molt menys un 
delicte. 
 
Per concloure digué que era hora que els governs deixessin d'usar egoistament les eines de 
l'estat, que han d'estar al servei de la població, i no al servei dels partits polítics i els seus propis 
interessos partidistes.  
 
 
 
En el torn del grup municipal de C’s, el regidor Carlos García, va manifestar, de manera literal, 
el següent: “El voto de Ciudadanos en relación a la declaración política presentada por el Grupo 
Municipal de ERC será, como no podía ser de otra manera, en contra. Y votaremos en contra 
por dos razones principalmente, y que son, en primer lugar, porque consideramos que el 
Derecho a Decidir se trata de un concepto inventado y acuñado por los ideólogos 
independentistas que no tiene cabida ni en nuestro ordenamiento jurídico ni en ninguna ley ni 
tratado de derecho internacional y, en segundo lugar, porque nos negamos a respaldar una 
declaración que tiene la finalidad de atentar contra la independencia de la Justicia, ejerciendo 
presión política en beneficio de unos intereses partidistas. 
 
En relación a la primera de las razones, la Declaración Política presentada se inicia invocando el 
derecho a la autodeterminación de los pueblos recogido en el Pacto Internacional de los 
Derechos Civiles y Políticos de las Naciones Unidas. Pues bien, el derecho a la 
autodeterminación a que se refiere dicho texto solo es aplicable a ‘procesos de descolonización’, 
principalmente puestos en marcha a partir de la Segunda Guerra Mundial, por lo que ninguna 
relación guarda con el proceso secesionista que pretenden iniciar en Cataluña. Además, la 
Declaración sobre los principios de derecho internacional referentes a las relaciones de amistad 
y a la cooperación entre los Estados de conformidad con la Carta de las Naciones Unidas 
(1970), que ampara el derecho a ‘la libre determinación de los pueblos’, deja muy claro que 
‘todo intento de quebrantar parcial o totalmente la unidad nacional y la integridad territorial de 
un Estado o país o su independencia política es incompatible con los propósitos y principios de 
la Carta de las Naciones Unidas. 
 
No obstante el modo en que inician la Declaración Política presentada, Vds. son perfectamente 
conscientes de la inviabilidad jurídica de apelar al derecho a la autodeterminación para defender 
la secesión de Cataluña. Por esa razón, los ideólogos independentistas han invitado al 
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nacionalismo catalán a recurrir a ‘un nuevo concepto’ acuñado ‘ad hoc’, conocido como el 
derecho a decidir. Este concepto se analizó por primera vez en un estudio realizado por El 
Centre Unesco de Catalunya (Unescocat) en el año 2012, titulado: Del derecho a la 
autodeterminación al derecho a decidir. Un posible cambio de paradigma en la reivindicación de 
los derechos de las naciones sin estado. 
 
Por tanto, todos los partidos políticos defensores del derecho a decidir están renunciando a 
cualquier marco legal a la hora de reclamarlo, afirmando su existencia aunque la Constitución 
española no lo reconozca, la Unión Europea tampoco lo ampare, y a pesar de que el derecho 
internacional no se refiera a esa idea porque solo contempla la libre determinación de los 
pueblos coloniales. 
 
Por tanto, el llamado derecho a decidir no existe ni en la práctica internacional, ni en el derecho 
constitucional, ni en el lenguaje político comparado, que encuentra ese término demasiado 
impreciso, pues lo que nos preguntamos es ¿quién decide y qué es lo que se decide? 
 
El problema se encuentra en que los parámetros de la decisión son establecidos unilateralmente 
por los que han diseñado ese derecho. Y entonces la democracia se convierte en autocracia. Qué 
se decide y quién lo decide lo deciden Vds., que también fijan el modo y los tiempos sin 
discusión. 
 
En cuanto al qué, surgen muchas preguntas que deberían responder los que apoyan esa idea 
como son: ¿por qué se votó la posible independencia en una parte de España en lugar de otra?, 
¿por qué se limitaron a algunas provincias (según se definieron en 1833)?, o ¿por qué no se votó 
antes sobre nuestro régimen político como monarquía parlamentaria?. En cuanto al quién, la 
definición del censo que hizo la convocatoria del plebiscito es caprichosa, porque negó la 
participación de los demás españoles después de una larga convivencia en un mismo Estado, 
porque aceptó el voto desde los 16 años cuando salvo raras excepciones la inmensa mayoría de 
los países del mundo conceden esa capacidad a los 18 años, y porque impidió votar a los 
catalanes que nacieron en Cataluña y hoy viven en el resto de España. 
 
Por ello, desde Ciudadanos rechazamos contundentemente los argumentos vertidos en la 
declaración política en lo que respecta al “derecho a decidir”, pues consideramos que se 
encuentra fuera de la legalidad y cuyos parámetros responden únicamente al capricho de los que 
lo defienden. 
 
La segunda de las razones que nos llevan a votar en contra es por entender que desde el Grupo 
Municipal de ERC lo que se pretende con la Declaración es interferir en la libre actuación de la 
Justicia en relación a la investigación abierta por la Audiencia Nacional respecto a la moción de 
soporte a la Declaración 1/XI del Parlament de Catalunya. 
 
En relación a lo anterior, simplemente señalar como ya se ha puesto de manifiesto por nuestra 
parte en otros Plenos, que desde Ciudadanos nos oponemos a inmiscuirnos en la actividad 
judicial, pues consideramos que la independencia judicial está íntimamente conectada al 
correcto funcionamiento de una sociedad democrática y a los derechos de la ciudadanía. En 
Ciudadanos queremos una Administración de Justicia independiente de los otros poderes 
públicos. La política tiene que quitar sus zarpas de la Justicia y si aceptamos declaraciones 
como la que ERC nos está presentado estaríamos haciendo todo lo contrario. 
 
Por todo ello, como ya hemos indicado, votaremos en contra.” 
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La intervenció del grup municipal del PSC va anar a càrrec del sr. Miquel-Àngel Díaz qui digué 
que la Declaració que va fer el Parlament de Catalunya va ser suspesa pel Tribunal 
Constitucional i, per tant, no tenia efectes jurídics. 
 
Considerava que no hi havia cap justificació per defensar que un text declarat il· legal pel 
Tribunal Constitucional fos la base de cap actuació política, ni d’una banda ni d’altra. A més, no 
hi havia cap argument jurídic per defensar que les institucions es poguessin passar per alt la llei. 
 
Va recordar que vivíem en democràcia en un Estat de Dret per la qual cosa s’havien de respectar 
les decisions judicials malgrat que no compartissin bona part de les sentències que emetia el 
Tribunal Constitucional però no els hi quedava altre remei que acatar-les.  
 
Tenia molt clar que el fet de citar a declarar a regidors i regidores en cap cas contribuiria a 
resoldre el conflicte polític que s’estava vivint. És per això que judicialitzar un conflicte polític 
no podia aportar absolutament res. 
 
Per acabar avançà que no podien donar suport a la Declaració Política perquè la intencionalitat 
última era fer costat a tot un procés rupturista que no compartien atès que ells apostaven pel 
diàleg per arribar a un acord en relació als problemes que té Catalunya  de reconeixement com a 
poble i com a nació dins del conjunts dels pobles d’Espanya. 
   
 
Per concloure el debat va tornar a prendre la paraula el sr. Albert Massana, regidor de la 
formació d’ERC, qui va donar les gràcies als grups municipals que votarien a favor de la 
Declaració. Pel que fa als grups que havien manifestat que votarien en contra va dir que no 
s’estava debatent res sobre la independència i el fons de l’assumpte versava sobre la llibertat 
d’expressió i la judicialització de la política,  en aquest sentit, considerava que l’Audiència 
Nacional no podia tractar-los, ni investigar-los, ni processar-los només per exercir la llibertat 
d’expressió.  
 
 
3 - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PELS GRUPS MUNIC IPALS DEL PSC, 

C's, CiU i PP EN SUPORT DE MESURES PER EVITAR I CORREGIR LA 
REGRESSIÓ A LA PLATJA DE GAVÀ.  

 
Aprovar la Declaració Política, presentada pels grups municipals  del PSC, C's, CiU i PP en 
suport de mesures per evitar i corregir la regressió a la platja de Gavà,  declaració que, després 
del debat i un cert consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així:  
 
La platja de Gavà és un espai natural de 3,8 quilòmetres i constitueix una important zona de 
lleure i turisme per al municipi i per al conjunt de la regió metropolitana i amb destacats valors 
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ambientals singulars, com un sistema dunar i una extensa pineda, entre d´altres. La seva qualitat 
ambiental i de serveis és reconeguda enguany amb el distintiu de la bandera blava. 
 
Però des de fa temps s’observa a la platja de Gavà el fenomen de regressió de la sorra. Al 
setembre de 2011, el Parlament de Catalunya va encarregar la realització d'un estudi sobre les 
platges de Gavà i Viladecans per comprovar els efectes sobre la dinàmica litoral i del possible 
retrocés costaner ocasionat per les actuacions a la façana litoral. L'estudi, elaborat pel Centre 
Internacional d'Investigació dels Recursos Costaners, de setembre de 2012, va constatar 
l'important creixement de la regressió en aquesta zona i l'atribuïa bàsicament a l'ampliació del 
Port de Barcelona i a la manca d'efectivitat de les mesures correctores. 
 
Arran d'això, l'Ajuntament de Gavà va instar al maig de 2013 al Ministeri d'Agricultura i Medi 
Ambient que promogués accions per evitar i corregir la situació. Posteriorment, l'Ajuntament va 
encarregar un estudi al mateix Centre Internacional d´Investigació dels Recursos Costaners les 
conclusions del qual constaten el risc de regressió del litoral i proposa noves mesures 
correctores per estabilitzar la platja de Gavà. L´estudi determina que de no actuar, el tram entre 
la Vela fins a l´estany de la Murtra esdevindrà una platja molt estreta i en alguns punts gairebé 
inexistents. Es proposa un conjunt de propostes amb mesures correctores que s´haurien 
d´aplicar, les principals són: 
 
- Revisió de la mesura correctora de la Declaració d'Impacte Ambiental sobre el Pla Director del 
Port de Barcelona perquè aportin la quantitat i especialment la qualitat de sorra necessària per 
revertir el procés actual de regressió litoral a les platges dels termes municipals de Gavà, 
Viladecans i el Prat. 
 
- L'adopció de les mesures oportunes perquè l'Autoritat Portuària de Barcelona modifiqui 
l'abans possible els paràmetres de quantitat, qualitat i zona de descàrrega de la sorra aportada 
com adaptació d'aquesta mesura correctora. 
 
- L'adopció de mesures per solucionar l'impacte que s'ha produït en aquestes platges per restituir 
la realitat preexistent que pretenia preservar la Declaració d'Impacte Ambiental del Pla Director 
del Port de Barcelona. 
 
- L'aportació de 50.000 metres cúbics de sorra a la platja de Gavà, a l'altura de l'Hotel AC, per 
començar a minimitzar la regressió de l'ample de platja, que es calcula arribarà a 2 metres/any a 
la banda nord, entre l'avinguda del Mar i el carrer de Premià. 
 
- Mantenir la morfologia i usos actuals, combinant una duna fusible d'1,5 metres d'altura i 10 
metres d'ample amb 88.000 metres cúbics de sorra proper al sistema dunar actual que actuaria 
com a defensa davant dels temporals. Amb aquest sistema de protecció s'asseguraria un ample 
mínim de 20-30 metres a la platja de Gavà, acompanyant-lo de manteniment periòdic amb 
mitjans mecànics per mantenir la sorra quan afectin temporals durant un període de vida útil de 
15 anys. 
 
El juliol de 2015, l´Ajuntament de Gavà va traslladar al Ministeri de Medi Ambient la necessitat 
d´actuar i impulsar accions necessàries per evitar i corregir la regressió i va traslladar les 
propostes de l´estudi del Centre d´Investigació dels Recursos Costaners exposades, +i es va 
reivindicar que l´Ajuntament formi part del Programa de Vigilància de la Declaració d'Impacte 
Ambiental del Pla Director del Port de Barcelona. El Ministeri es va comprometre a actuar amb 
rapidesa. 
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L´hivern de 2015 es va fer una actuació provisional per part del Ministeri de Medi Ambient, que 
va permetre la regeneració de platges a Centre Mar, la revegetació i la protecció de dunes que 
no solament són un important element paisatgístic i un espai natural de gran interès per a les 
nostres platges, sinó també un veritable sistema de defensa enfront dels temporals. 
 
Tot i aquestes accions provisionals, per revertir el procés actual de regressió litoral, cal adoptar 
noves mesures, ja contemplades en l´estudi del Centre d´Investigació dels Recursos Costaners, 
que permetin estabilitzar la platja de Gavà i evitar la regressió. 
 
Són per aquests motius que el grup municipal del PSC proposa l´adopció dels següents: 
 
ACORDS 
 
PRIMER.-  Instar al Ministeri d´Agricultura, Alimentació i Medi Ambient, que impulsi les 
mesures oportunes per evitar la regressió litoral i restituir la realitat preexistent a la platja de 
Gavà, espai natural d´interès ambiental, turístic i d'econòmic. Amb accions que tinguin en 
compte les propostes de l´Ajuntament de Gavà - contemplades a l´estudi realitzat pel Centre 
Internacional d'Investigació dels Recursos Costaners- i respectant el model de platja actual, 
sense estructures rígides i amb una conservació del paisatge dunar. 
 
SEGON.- Demanar a l´Autoritat Portuària de Barcelona que l´Ajuntament de Gavà sigui 
membre del Programa de Vigilància de la Declaració d´Impacte Ambiental del Pla Director del 
Port de Barcelona. 
 
TERCER.- Instar a la Generalitat de Catalunya a donar suport actiu a l'Ajuntament de Gavà en 
les seves demandes respecte a la regressió litoral davant del govern d´Espanya. 
 
QUART.-  Demanar al Ministeri d´Agricultura, Alimentació i Medi Ambient i a la Generalitat de 
Catalunya que impulsin la convocatòria urgent de la Comissió de Seguiment del Programa de 
Vigilància Ambiental del Pla Director del Port de Barcelona, per tal d´abordar aquest tema i 
treballar les solucions necessàries, i que l´Ajuntament de Gavà, en tant que part afectada i 
interessada, s´incorpori com a membre d´aquesta reunió. 
 
CINQUÈ.- Fer trasllat dels presents acords al Ministeri d´Agricultura, Alimentació i Medi 
Ambient (Dirección General de Sostenibilidad de la Costa y del Mar, Dirección General de 
Calidad y Evaluación Ambiental y Medio Natural), a la Generalitat de Catalunya (Departament 
de Territori i Sostenibilitat); Autoritat Portuària de Barcelona i a la ciutadania de Gavà a través 
dels mitjans de comunicació locals. 
 
La Declaració política va ser aprovada per dinou (19) vots a favor (8 PSC, 4 C's, 3 ERC, 2 PP i 
2 CiU), cap en contra i cap abstenció  -no exerceixen el seu dret a vot el Sr. Miguel Herrera i el 
Sr. Juan Carlos Bondia, del grup municipal GSSP-, donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
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El sr. Miquel-Àngel Díaz, tinent d’alcalde del PSC, va dir que el text de la declaració conjunta 
que havien presentat els partits del PSC, C's, CIU i PP i que es sotmetia a aprovació era per 
donar suport a les mesures per evitar i corregir la regressió a la platja de Gavà. Tot seguit va 
donar lectura als acords de la Declaració. 
 
 
A continuació el sr. Ramon Castellano, regidor del grup municipal de CiU, va prendre la paraula 
per dir que s’havia debatut en Comissió Informativa i en Junta de Portaveus i totes les forces 
coincidien en la necessitat de defensar les mesures per evitar la regressió de la platja aquesta 
defensa, també el gup d’ERC malgrat que no havia pogut subscriure la Declaració donat que 
amb anterioritat n’havia presentat un altre però el que lamentava i no entenia era el 
posicionament de la formació política de GSSP que no havia permès portar, per unanimitat, la 
Declaració al Ple. 
 
Va dir que se li va intentar explicar al representant de GSSP de la dificultat i alhora el mèrit 
d’aconseguir acord per unanimitat i per tal d’assolir-ho tots havien d’estar-se d’introduir 
elements que comportessin la discòrdia o la puntualització de fets perquè complicava 
l’assoliment de l’acord, però ells no ho havien fet. 
 
Creia que anaven en contra de tot el que suposava el consens o l’esforç per arribar a acords des 
de diferents posicionaments polítics.  
 
Com a grup de CiU lamentava aquesta actitud i potser només hi havia l’explicació que havien 
estat més pendents del fets ocorreguts a Gràcia que no de defensar la platja de Gavà. 
 
 
La sra. Mónica Parés, regidora del grup municipal del PP, va expresar, de forma literal, que: “En 
aquelles qüestions que afecten el nostre territori, a la seva defensa, conservació i manteniment, 
hem de treballar plegats i per tant, des del Grup Municipal Popular de Gavà celebrem que 
puguem presentar aquesta Declaració Política i esperem o haguéssim esperat aprovar-la per 
unanimitat. Amb un text que potser seria millorable, que potser són uns mínims, on potser 
només exposem bones intencions, on potser tots haguéssim pogut fer esmenes i ja no hagués 
estat un text acceptat per a tots. 
 
Per això vàrem acceptar el text inicial amb el que creiem que tots ens hi podíem sentir 
representats. 
 
En tot cas, estem davant d'un fenomen natural però provocat per l'acció de l'home i amb unes 
conseqüències greus pel nostre litoral, per la nostra platja, la que volem que sigui un dels 
nostres actius ambientals i també turístics i especialment, per molts veïns i veïnes de Gavamar 
que viuen o tenen negocis a primera línia de mar. 
 
Per tant, cal que tots els organismes competents actuïn en el sí de les seves competències a les 
nostres platges i nosaltres el Partit Popular de Gavà, ens comprometem, com ja hem fet en 
alguna ocasió, a si realment tornem a guanyar les properes eleccions generals i aquesta vegada 
podem governar, a fer de mediadors entre l'Ajuntament de Gavà i el Govern d'Espanya, 
administració competent en costes i que també ha de treballar conservar per a la conservació de 
la nostra platja.” 
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El sr. Miguel-Ángel Ibañez, regidor del grup municipal de C’s, manifestà que presentaven 
aquesta Declaració Política conjunta des del convenciment de que la defensa dels interessos dels 
gavanencs passa per la defensa del nostre litoral que, a conseqüència de la modificació del Port 
de Barcelona, es veu amenaçat per una important regressió de la línia de costa.  
 
Fins al moment s’havien fet mesures paliatives puntuals com les aportacions periòdiques de 
sorra que si bé retarden l’efecte de la regressió no l’anul· laven.  Per això, el 18 de febrer de 
2015 van sol·licitar una còpia de la proposta per al predisseny de solucions tipus per estabilitzar 
les platges del municipi de Gavà, que per cert van haver de reclamar el dia 30 d’abril perquè no 
se’ls hi havia lliurat, en la que es reconeixia la problemàtica de les platges dels municipis de 
Gavà i Viladecans i en la que es proposaven millores correctores i una sèrie de propostes amb la 
finalitat d’estabilitzar les platges. 
 
Va lamentar que en una qüestió que ells consideraven d’interès general no s’hagués produït una 
unanimitat dels grups amb representació del consistori que hagués permès presentar-la com una 
Declaració Institucional que li conferiria una major força front a les administracions i 
organismes als quals demandem aquestes solucions. 
 
En qualsevol cas, avui el que volien era exigir a la Generalitat de Catalunya que s’impliqués, 
juntament amb l’ajuntament, perquè la Subdirecció General de  Costes i Acció Territorial adopti 
les mesures necessàries per a que tant l’Autoritat Portuària de Barcelona com la Direcció 
General de Qualitat i Avaluació Ambiental corregeixin en base als estudis existents la regressió 
del litoral que està afectant-nos de manera molt negativa. 
 
 
Novament va intervenir el sr. Miquel-Àngel Díaz, tinent d’alcalde del PSC, qui va exposar que 
portaven des del govern municipal temps treballant aquesta reivindicació i va agrair que la 
mateixa sortís reforçada com una veu unitària.  
 
Va recordar que el govern municipal estava duent a terme iniciatives polítiques institucionals 
davant el Ministeri per fer front al problema i que ja s’havia produït un primer resultat com era 
l’acció d’urgència que havia realitzat el Ministeri però calien accions més contundents per a 
solucionar-ho. 
 
També va lamentar que el grup municipal de GSSP hagués primat els seus interessos tàctics per 
sobre dels interessos de la ciutat dient que en tota negociació s’havien de fer renúncies per tal 
d’arribar a acords. A més, amb la seva conducta havien fet impossible que un altre grup 
municipal es pogués sumar a la Declaració Política perquè ja n’havia presentat un altre i el 
nostre ROM només permet presentar-ne dues si una es subscrita per la totalitat de forces que 
composen el Ple. 
 
 
Arribat el torn de la formació política de GSSP, el regidor Miguel Herrera expressà que la 
regressió de la sorra de la platja és un problema important per a una ciutat com Gavà, on una 
part dels seus habitants viuen a la zona urbana de la platja. Aquest problema ja havia estat 
previst per grups ecologistes del Baix Llobregat, els qui van avisar a ajuntaments i autoritats 
portuàries que l'efecte de regressió es produiria perquè així es repensessin el projecte del port, 
causant de l'actual problema que patim.  
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En relació a la Declaració Política des de Gavà, Sí se Puede van voler assenyalar que el text els 
hi semblava correcte però alhora incomplert. Per aquest motiu, dilluns passat vam proposar en 
una comissió afegir una petita frase en el primer acord. En lloc del text original que diu així: 
Acord Primer “Instar al Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi ambient al fet que impulsi 
mesures oportunes per evitar la regressió litoral”, el grup que representa va proposar el següent 
text “Instar al Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi ambient al fet que impulsi mesures 
oportunes, en coordinació amb moviments ciutadans ecologistes i plataforma de defensa del 
Medi ambient del Baix Llobregat, per evitar la regressió litoral”. Però després d'uns minuts de 
discussió tant el PSC com el PP es van negar a incloure l'aportació que estàvem fent, i ni tan 
sols es va donar pas a una votació. 
 
Així les coses, i amb l'ànim de donar a conèixer a la població de Gavà tant la proposta que van 
fer com el posicionament de cada grup municipal, va fer una esmena in voce, consistent en 
afegir la frase abans esmentada, quedant, per tant, el primer acord com segueix: “Instar al 
Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi ambient al fet que impulsi mesures oportunes, en 
coordinació amb moviments ciutadans ecologistes i plataforma de defensa del Medi ambient del 
Baix Llobregat, per evitar la regressió litoral”. 
 
D’aquesta forma es podria comprovar --digué-- quins partits estaven a favor i quins estaven en 
contra de permetre que els moviments ciutadans i les plataformes de protecció del Medi ambient 
del Baix Llobregat ajudin i col· laborin donat que dites plataformes podrien ajudar a esmenar 
aquest problema, derivat dels polítics que no els van escoltar fa anys.  
 
 
La intervenció del grup municipal d’ERC la va dur a terme la regidora Marta Jiménez qui va 
deixar pales que votarien a favor de la seva aprovació malgrat no haver-la pogut subscriure per 
una qüestió reglamentària.  
 
Va dir que els representants de GSSP tenien tot el dret a afegir-se o no a la Declaració Política 
però es va mostrar dolguda pel fet de no haver-se pogut afegir a la Declaració en la que tenien 
un gran interès.  
 
En relació  a que els polítics no van fer res al respecte del problema de la regressió va contestar 
a GSSP que passaria a exposar totes les qüestions que el partit polític que representa podia haver 
reivindicat o fer constar en la Declaració perquè havien treballat de manera molt activa en 
aquesta qüestió, advertint que no podria fer-ho de manera breu. 
 
En aquest sentit, va dir que l’estudi d’impacte ambiental d’ampliació del port, publicat al BOE 
el 10 de juliol de l’any 2000, ja feia referència a l’impacte sobre les nostres platges, i en concret 
parlava d’un retrocés d’uns 2 metres per any, remarcant que en el tràmit d’informació pública 
l’Ajuntament de Gavà no es va personar ni hi va presentar cap al· legació. 
 
Prosseguí dient que la formació política d’ERC va entrar al consistori el juny de 2003 i aquell 
estiu es van observar signes evidents de retrocés per la qual cosa l’1 de setembre de 2003 van 
adreçar una pregunta al govern municipal demanant per les accions fetes per l’Ajuntament 
respecte aquesta problemàtica, i preguntant quines accions correctores es pensaven emprendre 
rebent com a resposta que el retrocés visible al qual es feia referència era propi de la dinàmica 
litoral detaica. 
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Davant la negativa a l’evidència –manifestà-- que, el desembre de 2003 el grup d’ERC al 
Congrés dels Diputats va presentar una esmena als pressupostos en què va demanar destinar 6 
milions d’euros en mesures correctores. Lamentablement, el govern del PP, aleshores amb 
majoria absoluta, ho va refusar. No obstant això, l’any següent, ja amb una altra correlació de 
forces a l’Estat, el grup d’ERC al Congrés va aconseguir, el 7 de setembre de 2004, que 
s’aprovés una resolució en què es demanava l’adopció de mesures específiques de correcció en 
cas que s’observés retrocés de la platja de Gavà. 
 
Aquestes mesures es van implementar, però no van ser efectives. Així, els anys 2007 i 2009 es 
van produir nous episodis de retrocés costaner. A la vista d’això, el 9 de Juliol de 2009 ERC- 
Gavà va tornar a interessar-se per la problemàtica davant de l'Ajuntament. La resposta 
municipal deia textualment: No tenim pas cap indici ni prova ni anàlisi científic o tècnic de que 
s’hagi produït un retrocés o un avenç de la costa. Entenem per tant que es tracta d’una impressió 
no sustentada en cap dada objectiva. 
 
Malgrat aquesta resposta prepotent, que negava la realitat evident, ERC va portar el tema al 
Parlament de Catalunya. Així fou com el Parlament va aprovar, el 14 de setembre de 2011, la 
Resolució 234/IX, que instava la Generalitat de Catalunya a estudiar aquest retrocés. 
 
En compliment d’aquesta resolució, la Generalitat va encarregar al Centre Internacional 
d’Investigació dels Recursos Costaners, vinculat a la Universitat Politècnica de Catalunya, un 
estudi de l'estat de les platges de Gavà i Viladecans. Segons aquest estudi, acabat el setembre de 
2012 i titulat «Estudi de la dinàmica i problemàtica de les platges de Gavà i Viladecans», es va 
constatar que la platja de Gavà ja experimentava una certa tendència a ser erosionada abans de 
l’ampliació del port de Barcelona, i que aquesta ampliació havia causat una disminució del 
volum de sorra disponible, així com un canvi en l’esquema de transport de la sorra, cosa que, 
juntament amb l’efecte dels temporals, havia provocat un notable retrocés de la línia de costa. 
L’estudi també indicava que les mesures compensatòries executades pel Port de Barcelona, 
consistents en l’aportació periòdica, des de 2007, d’uns 100.000 m3 de sorra anual no havien 
generat l’efecte de manteniment de la costa desitjat.  
 
A més, digué que el mateix estudi proposava possibles actuacions i alternatives de gestió per 
aturar aquest retrocés. A banda de possibles obres de defensa, l’informe feia especial èmfasi en 
què les alternatives de gestió passaven per millorar l’eficiència de les recàrregues de sorra que 
actualment està realitzant l’Autoritat Portuària de Barcelona mitjançant l’ús d’un sediment de 
mida de gra superior a l’actualment utilitzat.  
 
Arran d’aquest informe, al Ple municipal del 30 de maig de 2013, ara fa tres anys, van instar el 
govern municipal a reclamar, a l’administració general de l’Estat com a competent en dinàmica 
litoral, i a l’Autoritat Portuària de Barcelona com a ens gestor, l’adopció d’alguna mesura de les 
especificades a l’estudi, per pal·liar o evitar el retrocés i desaparició de la platja de Gavà. En la 
resposta del govern local, se’ns va dir que s’havia sol·licitat a l’Autoritat Portuària que 
modifiqués els paràmetres de quantitat i qualitat de sorra aportada a la platja, i que s’avalués la 
necessitat d’implementar alguna de les alternatives de defensa que recomanava l’estudi. 
 
Tot i això, en resposta a una pregunta al Congrés dels Diputats del diputat Joan Tardà, del grup 
d’ERC, el govern de l’Estat afirmava el  5  de  setembre de 2013,  «el Gobierno, en concreto el 
Ministerio de Agricultura, Alimentación y MedioAmbiente, no ha  recibido queja,  sugerencia,  
petición  o  información  por  parte  de  los  municipios  de Gavà  y  Viladecans  relativa  al  
agravamiento  del  retroceso  de  la  costa  en  dichos municipios». 
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De fet, el problema no va ser seriosament abordat per l’Ajuntament fins al maig de 2015, quan 
l’alcaldessa es va reunir amb Guillermina Yanguas, directora general de Qualitat i Avaluació 
Ambiental i Medi Natural del Ministeri d’Agricultura, alimentació i medi ambient. 
 
Per concloure va dir que es congratulaven que ara, després de tretze anys esperant un 
compromís efectiu del govern local, haguessin decidit entomar aquest problema i exigir-ne una 
solució esperant que no fos massa tard. 
 
 
Seguidament, va prendre la paraula l’alcaldessa per dir que es passaria al posicionament de la 
Declaració Política en el seu conjunt atès que, un cop fet el debat, al seu parer, havia quedat clar 
quin era el posicionament de la resta de partits en relació a l’esmena que havia fet el grup de 
GSSP tant en el seu dia en seu de comissió informativa com in voce en la sessió plenària.  
 
Afegí que sempre havia estat el costum que els textos que es presentaven a la sessió plenària 
portessin incorporades les esmenes. En aquest sentit, es tenien per incorporades si es 
modificaven a la sessió plenària i, en aquest cas, i atenent que hi havia hagut pronunciaments 
clars al respecte, creia que seria interessant intentar no desvirtuar el sentit i el contingut 
d’aquesta Declaració Política i que es votés tal i com estava i el posicionament de vot que feien 
cadascun dels grups. 
 
Va insistir que en una qüestió com aquesta, que era considerada d’interès general, s’havia 
d’intentar no desviar l’atenció, intentar no desvirtuar la Declaració i intentar cercar consens 
encara que molts cops era difícil i suposava que a vegades no es veiessin reflectides totes les 
peticions que volien les diferents forces polítiques però per això estaven les intervencions en el 
debat que permetien aportar, complementar o apuntar allò que es considerés necessari. 
 
 
El sr. Herrera va manifestar que el Reglament Orgànic Municipal (ROM) establia que les 
esmenes que no siguin assumides pel ponent hauran de ser votades abans del dictamen o moció. 
 
 
La sra. Raquel Sánchez va reprendre al sr. Herrera instant-lo a que respectés el torn de paraula, 
dient que ja havia fet una explicació del posicionament i que si volia protestar al respecte així es 
faria constar en l’acta.  
 
Seguidament manifestà que, si els hi semblava bé a la resta de portaveus, passarien a la votació 
de la globalitat de la Declaració Política i al text que s’havia presentat i, al advertir que els 
regidors de GSSP no havien exercit el seu dret de vot, els va preguntar quin era el seu 
posicionament. 
 
 
Va respondre el sr. Herrera dient un altre cop que segons disposava el ROM “les esmenes que 
no siguin assumides pel ponent hauran de ser votades abans del dictamen o moció”, ja que no 
s’estava votant l’esmena, preguntant-se si s’estaven passant per alt el ROM. 
 
 
L’alcaldessa va dir que es prenia nota de la seva protesta expressant-li que havia intentat 
argumentar-li el perquè votaven. 
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El sr. Herrera va contestar que no s’estava votant l’esmena, demanant que primer es vostès 
l’esmena i després el la Declaració donat que ell no tenia cap problema al respecte.  
 
 
Així les coses, l’alcaldessa va dir que procedirien a la votació de la Declaració --si els hi 
semblava bé a la resta de Portaveus-- preguntant al sr. Herrera si s’entenia que aquesta quedava 
aprovada per unanimitat.  
 
L’alcaldessa preguntà de nou al sr. Herrera si pronunciava el seu vot. 
 
 
El sr. Herrera respongué que no podia pronunciar el seu vot atès que no havien arribat a 
l’esmena, dient  que primer anava l’esmena i després el posicionament de vot, preguntant-li a 
l’alcaldessa si estava passant per alt el ROM. 
 
 
Acte seguit la sra. Sánchez va dir que s’entenia desestimada l’esmena. 
 
 
El sr. Herrera va preguntar per què si no s’havia votat. 
 
 
L’alcaldessa va dir que s’entenia desestimada l’esmena, que s’aprovava per unanimitat i va 
preguntar als regidors de GSSP quin era el seu posicionament de vot, si l’emetien o no, doncs 
d’altre manera donaria per finalitzada la sessió plenària. 
 
 
El sr. Miguel Herrera va respondre que seguien esperant la votació de l’esmena.  
 
 
L’alcaldessa va dir que donava per finalitzada la sessió, preguntant al secretari si es podia acabar 
la sessió malgrat que no haguessin emès el seu vot els regidors de GSPP. 
 
 
El secretari digué que es necessitaria aclarir quin era el sentit del vot.  
 
 
L’alcaldessa expressà que els integrants del grup de GSSP no ho volien fer i entenia que no se’ls 
podia obligar a fer-ho.  
 
 
El secretari va preguntar si havien fet un vot d’abstenció responent l’alcaldessa que això li 
tocaria discernir-ho a ell. 
 
 
El sr. Herrera va preguntar al secretari si no s’havia de votar primer l’esmena i després la 
Declaració Política. 
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L’alcaldessa va preguntar al secretari que si el fet de que els regidors de GSSP no haguessin 
exercit el seu dret de vot es podia entendre com si s’haguessin absentat de la sessió, però que, en 
tot cas, aquesta qüestió ja la dirimiria aquest i va donar per finalitzada la sessió plenària. 
 

---------- 
 

Esgotats els assumptes a discutir, la sra. alcaldessa-presidenta dóna per acabada la sessió essent 
les vint-i-una hores i vint minuts, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el secretari en dono fe. 
 
              L’alcaldessa                                                                                   El secretari 
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